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01 Vraag van Christian Leysen aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

begrotingscontrole en de aanpassing van het leefloon" (55036089C) 

01 Question de Christian Leysen à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Le 

contrôle budgétaire et l'adaptation du revenu d'intégration" (55036089C) 
 

01.01  Christian Leysen (Open Vld): Mevrouw de staatssecretaris, 

met de opvang van gevluchte Oekraïners doet ons land een enorme 
inspanning in het kader van dit ernstig geopolitiek conflict aan de poor-
ten van Europa. Volgens de VN-Vluchtelingenorganisatie vangt België 
op dit moment ruim 70.000 Oekraïners op. Met een bevolking van 
11 miljoen inwoners vangt België in verhouding dus meer Oekraïners 
op dan Frankrijk en Nederland. 
 
Deze ondersteuning is uitermate belangrijk, maar brengt ook belang-
rijke budgettaire kosten met zich mee, die worden opgevangen door 
de Oekraïneprovisie. Geld dat naar levensonderhoud gaat, kan dan 
ook niet worden besteed aan andere manieren om Oekraïne te onder-
steunen. Bovendien kan de oorlog nog even aanslepen. De opgevan-
gen Oekraïners zijn daarom helaas nog even aangewezen op een ver-
blijf in België. 
 
Het maatschappelijk integreren van deze mensen wordt dan ook 
steeds belangrijker. Vandaag is men daar in dit land nog niet helemaal 
in geslaagd. Dat ziet men aan de tewerkstellingscijfers. In Nederland 
is 46 % van de opgevangen Oekraïners aan het werk, in België slechts 
20 %. Dit verbaast mij gezien de kwaliteit, het talent en het doorzet-
tingsvermogen van de Oekraïners in bedrijfsomgevingen die ik in de 
voorbije vijftien jaar heb leren kennen en waarderen. 
 
Als ik het goed begrijp, heeft onze regering een aantal ingrepen ge-
daan om de tewerkstelling van Oekraïners voor wie dat opportuun 
wordt geacht te faciliteren. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, de boodschap werken moet lonen, moet 
ook hier van toepassing zijn. Ik zou graag uw commentaar horen op de 
aanpassingen die inzake het leefloon zijn gedaan bij de begrotingscon-

01.01  Christian Leysen (Open 

Vld): La Belgique accueille actuel-
lement plus de 70 000 Ukrainiens 
qui ont fui leur pays, ce qui, par rap-
port à la population, est davantage 
que la France et les Pays-Bas. Les 
coûts de cet accueil sont couverts 
par la provision constituée pour 
l'Ukraine. Les fonds destinés à as-
surer les moyens de subsistance 
des Ukrainiens ne peuvent toute-
fois pas être consacrés à d'autres 
mesures de soutien à l'Ukraine. Il 
est dès lors important de mieux in-
tégrer ces personnes dans notre 
société et qu'elles puissent égale-
ment travailler. Cet objectif semble 
toutefois difficile à réaliser dans 
notre pays: alors que 46 % des 
Ukrainiens accueillis exercent un 
emploi aux Pays-Bas, ce pourcen-
tage n'est que de 20 % en Bel-
gique. Pourtant, il s'agit souvent de 
personnes talentueuses et volon-
taires. 
 
Le gouvernement a pris plusieurs 
mesures afin de faciliter la mise à 
l'emploi d'Ukrainiens. L'équivalent 
du revenu d'intégration pour les 
personnes temporairement dépla-
cées et le taux de remboursement 



 28/06/2023 CRIV 55 COM 1138 
 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

2 

trole, meer bepaald de hervorming van het equivalent leefloon voor tij-
delijk ontheemde personen, en daaraan gekoppeld het verhoogde te-
rugbetalingspercentage voor de OCMW’s. 
 

majoré y afférent pour les CPAS 
ont été réformés dans le cadre du 
contrôle budgétaire. La secrétaire 
d'État peut-elle commenter ces 
modifications?  
 

01.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Leysen, uiteraard 

zal het equivalent leefloon veranderen vanaf 1 oktober 2023 voor de 
personen die op basis van de richtlijn 2011/55/EG het statuut van tij-
delijk ontheemden hebben. U weet dat zij tot nu toe een toeslag kregen 
van 35 % tijdens de eerste vier maanden en 25 % vanaf de vijfde 
maand. Die regel wordt geschrapt. De terugbetaling naar de OCMW’s 
zal worden teruggebracht op 100 %. 
 
Als ik naar de cijfers kijk, merk ik dat de toeslag van maart 2022 tot en 
met mei 2023 een budgettaire impact heeft van 78 miljoen euro. De 
hervorming van het systeem zal dus een aanzienlijke besparing met 
zich meebrengen. 
 
Bovendien zetten wij in het systeem in op het begeleiden van meer 
mensen naar de arbeidsmarkt. Indien een GPMI wordt afgesloten, kan 
het OCMW een toeslag van 10 % aanvragen. Daarbovenop moet bin-
nen de drie maanden na de toekenning van het statuut tijdelijke be-
scherming een inschrijving plaatsvinden bij de regionale arbeidsbemid-
delingsdienst. 
 
U merkt dat het systeem sterk zal veranderen vanaf oktober 2023. 
 

01.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: À partir du 1er octobre 2023, 
l'équivalent du revenu d'intégration 
pour les personnes ayant le statut 
de déplacé temporaire européen 
sera modifié. Le supplément de 
remboursement pour les CPAS de 
35 % pendant les quatre premiers 
mois et de 25 % à partir du cin-
quième mois sera supprimé et ra-
mené à 100 %. Ce supplément a 
eu une incidence budgétaire de 
78 millions d'euros entre mars 
2022 et mai 2023. Sa suppression 
représentera donc une économie 
importante. 
 
Nous souhaitons, par ailleurs, ac-
compagner davantage de per-
sonnes vers le marché du travail. 
Si un projet individualisé d'intégra-
tion sociale (PIIS) est conclu, le 
CPAS peut demander un supplé-
ment de 10 % pour celui-ci. Dans 
les trois mois suivant l'octroi du sta-
tut de protection temporaire, l’inté-
ressé doit être inscrit auprès d'un 
service régional de l'emploi. Le 
système changera donc sensible-
ment à partir du mois d'octobre.  
 

01.03  Christian Leysen (Open Vld): Mevrouw de minister, ik dank u 

voor de verduidelijking. 
 
Wij moeten onze bestedingen altijd kritisch onder de loep nemen en 
mogelijke perverse effecten vermijden, zodat mensen, zoals in andere 
sectoren, niet moeten aangeven dat zij wel willen werken, maar dat het 
hen meer kost om te werken dan om niet te werken. Ik heb er het volste 
vertrouwen in dat de Oekraïners die hier zijn een belangrijke bijdrage 
kunnen leveren aan onze economische omgeving. Ik heb dat met ei-
gen ogen gezien. Ik heb er dus het volste vertrouwen in dat het hier om 
een maatregel gaat die zowel voor de betrokkenen als voor de samen-
leving gunstig is. 
 

01.03  Christian Leysen (Open 

Vld): Nous devons éviter les effets 
pervers et veiller à ce que le chô-
mage rapporte moins que le travail. 
Je suis convaincu que les Ukrai-
niens peuvent apporter une contri-
bution importante à notre écono-
mie.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Samengevoegde vragen van 

- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De impact van 
de Europese begrotingsnormen voor België" (55036114C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Het rapport van 
de Hoge Raad van Financiën" (55036170C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De begrotings-
besprekingen van de kern in de week van 17 april 2023" (55036173C) 
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- Sander Loones aan Vincent Van Peteghem (VEM Financiën, Coördinatie fraudebestrijding en 
Nationale Loterij) over "De begrotingsbesprekingen van de kern in de week van 17 april 2023" 
(55036175C) 
- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De sterke 
aangroei van de schulden van de deelstaten" (55036275C) 
- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Het 
stabiliteitsprogramma van april 2023" (55036334C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De nieuwe 
Europese begrotingsregels" (55036399C) 

02 Questions jointes de 

- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'incidence des 
normes budgétaires européennes pour la Belgique" (55036114C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Le rapport du 
Conseil supérieur des Finances" (55036170C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Les discussions 
budgétaires menées par le kern durant la semaine du 17 avril 2023" (55036173C) 
- Sander Loones à Vincent Van Peteghem (VPM Finances, Coordination lutte contre la fraude et Loterie 
Nationale) sur "Les discussions budgétaires menées par le kern durant la semaine du 17 avril 2023" 
(55036175C) 
- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La forte 
augmentation des dettes des entités fédérées" (55036275C) 
- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Le programme 
de stabilité d'avril 2023" (55036334C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Les nouvelles 
règles budgétaires européennes" (55036399C) 
 

02.01  Sander Loones (N-VA): Ik verwijs naar de schriftelijke voorbe-

reiding van mijn vragen. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, 
 
De Hoge Raad voor Financiën maande aan dat er 12 tot 16 miljard 
euro extra inspanning zou moeten geleverd worden om een Europese 
veroordeling te vermijden. De Europese Commissie kijkt immers vanaf 
volgend jaar opnieuw strenger naar de begrotingen van de lidstaten, 
nadat ze tijdens de coronaperiode milder heeft opgetreden. 
 
Uitgaande van de economische vooruitzichten van het Planbureau van 
februari zou de vereiste bijkomende structurele inspanning zelfs eerder 
tussen de 13 miljard euro (= 2,1 % bbp 2023-2026 volgens traject 2) 
en ruim 17 miljard euro (= 2,8 % bbp 2023-2026 volgens traject 3) lig-
gen om een Europese veroordeling te vermijden. 
 
Die bijkomende inspanning komt bijna uitsluitend op conto van de fe-
derale regering, want de tekorten in de deelstaten lopen globaal terug 
of blijven stabiel. 
 
België moet de Commissie tegen het einde van deze maand laten we-
ten welk traject het zal afleggen tot 2026 om de overheidsfinanciën te 
verbeteren. De Hoge Raad van Financiën (HRF) heeft daarom vrijdag 
07.04.2023 in een rapport de mogelijke scenario's op een rijtje gezet 
voor hoe ons land aan een Europese veroordeling kan ontsnappen. 
Cruciaal is dat het overheidstekort in 2026 opnieuw minder bedraagt 
dan 3 procent van het bruto binnenlands product (bbp) en dat de schuld 
geloofwaardig vermindert. 
 
Graag stel ik u volgende vragen: 
 
1/ Hoe beoordeelt u bovengenoemde analyses van de Hoge Raad voor 
Financiën en het Planbureau? Werden die analyses reeds besproken 

02.01  Sander Loones (N-VA): À 

partir de l'année prochaine, la 
Commission européenne sera de 
nouveau plus sévère au niveau du 
contrôle du respect des règles bud-
gétaires. D'ici la fin du mois, la Bel-
gique doit faire savoir à la Commis-
sion comment elle compte faire en 
sorte que le déficit public repasse 
sous la barre des 3 % du PIB en 
2026 et que la dette diminue de 
manière crédible. Selon le Conseil 
supérieur des Finances (CSF), un 
effort supplémentaire de 12 à 
16 milliards d'euros sera néces-
saire à cet effet, mais compte tenu 
des perspectives économiques du 
Bureau fédéral du Plan, l'effort 
pourrait même se situer entre 13 et 
plus de 17 milliards d'euros. C'est à 
l'échelon fédéral que cet effort doit 
être fourni, car les déficits des enti-
tés fédérées diminuent ou restent 
stables. 
 
Comment la secrétaire d'État éva-
lue-t-elle ces analyses? Ont-elles 
déjà été discutées au sein du cabi-
net restreint? Partage-t-elle l'avis 
du ministre Dermagne selon lequel 
des efforts supplémentaires ne 
peuvent être consentis que par le 
biais d'impôts plus élevés ou es-
time-t-elle que la clé de répartition 
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in de (kern) van de regering? Zo ja, wat waren de conclusies? 
 
2/ Deelt u de analyse van vicepremier Dermagne dat bijkomende in-
spanningen slechts met hogere belastingen kunnen geleverd worden? 
 
3/ Meent u dat bij deze extra inspanning de verdeelsleutel uit het re-
geerakkoord (een derde besparingen, een derde nieuwe belastingen, 
een derde diverse maatregelen) moet gehanteerd worden? 
 
Mevrouw de staatssecretaris, 
 
Op 24 april 2023 zou het nieuwe rapport van de Hoge Raad van Finan-
ciën besproken worden op het overlegcomité.   
 
Graag leg ik u volgende vraag voor: 
 
1/ Wat werd precies besproken over dit rapport op dit overlegcomité? 
 
2/ Welk standpunt nam de federale regering in hierover op het overleg-
comité? 
 
Mevrouw de staatssecretaris, 
 
In de vragensessie van 19.04.2023 gaf u meermaals aan meer info te 
kunnen verschaffen als antwoord op mijn vragen na de kern op het 
einde van de week van 17 april 2023:   
 
- “De gesprekken over de verschillende trajecten zullen deze week in 
het kernkabinet worden gevoerd. Ik zal u zeker op de hoogte houden 
van de uitkomst van die discussies.” 
 
- “De werkzaamheden in voorbereiding van het stabiliteitsprogramma 
lopen en in juli verwachten we een nieuw rapport van het Monitoring-
comité. U hebt de Europese regels aangehaald, mijnheer Loones, we 
kennen die ondertussen allemaal. Ik zal communiceren over wat er in 
het stabiliteitsprogramma staat na de kern voorzien voor deze week.” 
 
Graag pols ik hier verder naar en leg u volgende vragen voor:   
 
1/ Welke uitkomst hadden de gesprekken over de trajecten inzake de 
indiening van het stabiliteitsprogramma (en dus de meerjarenbegro-
ting) aan de Europese Commissie? Welk traject verkiest de regering? 
 
2/ Wat is besproken op die kern over begrotingstekort? 
 
3/ Welke positie neemt de federale regering in over het Europees be-
grotingskader? 
 
Ik heb dezelfde vraag, met nummer 55036175C ook gericht aan minis-
ter Van Peteghem. 
 
Mevrouw de staatssecretaris 
 
De Europese Commissie is volop bezig met de opmaak van nieuwe 
Europese begrotingsregels voor de Europese lidstaten. Over de voor-
gaande regels rezen steeds meer stemmen op sinds de coronacrisis 
dat deze achterhaald waren en bijgeschaafd dienden te worden. 
 
Landen met een begrotingstekort hoger dan 3 % van het bbp zouden 
moeten jaarlijks minstens 0, 5% van het bbp van dat saldo afkrijgen. 

prévue dans l'accord de gouverne-
ment – un tiers d'économies, un 
tiers de nouveau impôts et un tiers 
de mesures diverses – doit être ap-
pliquée? 
 
Le 24 avril 2023, le nouveau rap-
port du CSF a été abordé au sein 
du Comité de concertation. De quoi 
y a-t-on discuté exactement et 
quelle était la position du gouver-
nement? 
 
Fin avril, le cabinet restreint s'est 
réuni pour discuter du budget. 
Quelle trajectoire le gouvernement 
privilégie-t-il pour le programme de 
stabilité et le budget pluriannuel? 
Quelle position le gouvernement 
adopte-t-il en ce qui concerne le 
cadre budgétaire européen? 
 
En vertu des nouvelles règles bud-
gétaires européennes, la Belgique 
devrait – en raison de sa mauvaise 
position de départ – économiser 
chaque année 0,8 % du PIB ou  
5 milliards d'euros. Quelle position 
le gouvernement adopte-t-il à cet 
égard? Quels sont les points d'at-
tention qu'il a communiqués à la 
Commission européenne à ce su-
jet? Comment le gouvernement 
fera-t-il en sorte que ces nouvelles 
exigences puissent être respec-
tées? Quelles mesures concrètes 
seront encore prises au cours de 
cette législature, puis à partir de 
2024?  
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Ook moet er een geloofwaardig meerjarenplan uitgestippeld worden 
om de overheidsschuld significant te doen afnemen. 
 
Uit wat nu op tafel ligt, kan afgeleid worden dat dit een enorme budget-
taire impact zou hebben op België: er zou namelijk 0,8 % van het bbp 
(en dus niet 0;5 % van het bbp) of 5 miljard euro per jaar moeten be-
spaard worden zodat het hoge begrotingstekort zou dalen. De slechte 
uitgangspositie van België zorgt er immers dat België een van de 
zwaarste inspanningen zou moeten leveren van de hele EU. 
 
Graag stel ik u hierover de volgende vragen: 
 
1/ Heeft de federale regering al een standpunt ingenomen over die 
nieuwe Europese begrotingsregels? Zo ja, kan u dit standpunt meege-
ven? 
 
2/ Welke aandachtspunten wil de regering meegeven (en heeft al mee-
gegeven) aan de commissie hierover? 
 
3/ Hoe zal de regering omgaan met die nieuwe begrotingsregels opdat 
aan die nieuwe eisen zal worden voldaan? 
 
4/ Op de ministerraad van 28.04.2023 keurde de regering het begro-
tingstraject goed voor de komende jaren. En er zou vanaf 2024 een 
totale jaarlijkse inspanning van 0,8 % van het bbp gedaan worden. Hoe 
plant de regering dit concreet (m.a.w. met welke maatregelen) aan te 
pakken? Welke extra structurele maatregelen neemt deze regering 
deze legislatuur nog om de oefening de komende jaren te helpen rea-
liseren? 
 

02.02  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, de 

gemeenschappen en gewesten zien hun schulden veel sneller stijgen 
dan de federale overheid. Dat schrijft De Tijd op basis van cijfers van 
de Nationale Bank. De schuld van de gemeenschappen en gewesten 
groeide tussen 2018 en 2022 met maar liefst 60 %. Vlaanderen en 
vooral Brussel zagen de overheidsschuld snel stijgen. De snel toene-
mende schuld van de deelstaten is uiteraard te wijten aan de grote 
begrotingstekorten. Bij ongewijzigd beleid zien de gemeenschappen 
en gewesten tussen nu en 2031 hun schuldgraad nog verder stijgen. 
Dat blijkt uit projecties van de Nationale Bank. 
 
Ten eerste, hoe reageert u op die vaststellingen? 
 
Ten tweede, het Rekenhof herinnert er steeds weer aan dat de Euro-
pese Commissie al meermaals het gebrek aan begrotingscoördinatie 
tussen de Belgische overheden heeft gehekeld. Wat is uw visie en wat 
is de visie van de federale regering op de begrotingscoördinatie? 
 
Ten derde, de regionale schulden en tekorten worden, vooral in Wallo-
nië en Brussel, stilaan onhoudbaar. Hoe kunnen die deelstaten geres-
ponsabiliseerd worden? 
 
Wat het stabiliteitsprogramma betreft, in de Europese Unie dienen de 
lidstaten elk jaar uiterlijk tegen eind april hun begrotingsplannen voor 
de komende drie jaar op te maken. Die oefening is gebaseerd op re-
gels voor economisch bestuur in het stabiliteits- en groeipact. Lidstaten 
die de euro gebruiken, dienen dus stabiliteitsprogramma’s in die geba-
seerd zijn op door onafhankelijke instanties opgestelde of minstens 
goedgekeurde macro-economische prognoses. 
 

02.02  Wouter Vermeersch (VB): 

À la suite de déficits budgétaires 
importants, les dettes des Commu-
nautés et des Régions ont aug-
menté de 60 % entre 2018 et 2022, 
soit une augmentation bien plus 
importante qu'à l'échelon fédéral. 
La Commission européenne a 
pointé du doigt à plusieurs reprises 
le manque de coordination budgé-
taire entre les différents pouvoirs 
publics belges. Comment la secré-
taire d'État réagit-elle à cette aug-
mentation et à l'avertissement for-
mulé par la Commission euro-
péenne? Les dettes et les déficits 
régionaux deviennent intenables, 
en particulier en Wallonie et à 
Bruxelles. Comment mieux respon-
sabiliser ces entités fédérées? 
 
Selon De Tijd, le gouvernement fé-
déral envisage de limiter à 1,2 mil-
liard d'euros, soit 0,2 % du PIB, l'ef-
fort à consentir l'année prochaine 
dans le cadre de son programme 
de stabilité. Toutefois, le CSF re-
commande un effort d'au moins 
2,2 milliards d'euros en plus du 
dernier contrôle budgétaire. Cette 
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De federale regering overweegt de inspanning volgend jaar te beper-
ken tot 1,2 miljard of 0,2 % van het bbp. Dat blijkt uit het ontwerp van 
stabiliteitsprogramma dat eind april 2023 werd ingediend bij de Euro-
pese Commissie. Dat is veel minder dan de inspanning van minstens 
2,2 miljard boven op de jongste begrotingscontrole die de Hoge Raad 
van Financiën aanbeveelt. Zo schrijft De Tijd. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, kunt u het bericht in De Tijd bevestigen? 
Klopt het dat de federale regering de inspanning in 2024 wil beperken 
tot 1,2 miljard? 
 
Hoe verantwoordt u het feit dat er wordt afgeweken van het advies van 
de Hoge Raad van Financiën? 
 

information est-elle exacte? Le cas 
échéant, comment la secrétaire 
d'État justifie-t-elle cet écart?  
 

02.03 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Loones, mijnheer 

Vermeersch, wat de vragen in verband met het stabiliteitsprogramma 
en het Europees begrotingskader betreft, kan ik alleen maar herhalen 
wat ik in voorgaande commissievergaderingen reeds gezegd heb. Wij 
hebben gewerkt naar dezelfde doelstelling als de Hoge Raad van Fi-
nanciën en conform de instructies van de Europese Commissie heb-
ben we een traject uitgewerkt dat het nominale tekort in 2026 onder de 
3 % van het bbp kan brengen. 
 
Het traject van de gezamenlijke overheid werd opgemaakt door aan 
het eigen traject van entiteit 1 de eigen trajecten van de overheden van 
entiteit 2 toe te voegen. Met het oog op het terugbrengen van het no-
minale tekort van de gezamenlijke overheid tot onder de referentie-
waarde van 3 % van het bbp in 2026 heeft de federale regering zich 
geëngageerd tot een bijkomende inspanning voor entiteit 1 van res-
pectievelijk 0,2 %, 0,8 % en nogmaals 0,8 % van het bbp in de periode 
2024 tot 2026. 
 
Die inspanning komt boven op de inspanning die tijdens deze legisla-
tuur al gerealiseerd werd; dat is wel van belang, mijnheer Vermeersch. 
In het regeerakkoord werd vastgelegd dat in de periode 2021-2024 een 
jaarlijkse vaste budgettaire inspanning van 0,2 % bbp zou worden ge-
leverd. Op het einde van die periode loopt de vaste inspanning dus op 
tot 0,8 % van het bbp. 
 
Daarnaast voorziet het regeerakkoord in een extra jaarlijkse variabele 
inspanning die afhankelijk is van de economische groei en het econo-
misch herstel. Nadat bij de opmaak van de initiële begroting 2022 tot 
een bijkomende variabele inspanning van 0,3 % werd beslist, werd die 
bij de opmaak van de begroting 2023 aangevuld met een bijkomende 
variabele inspanning van 0,27 % voor de jaren 2023 en 2024. 
 
Bij de begrotingscontrole 2023 werd tot een bijkomende inspanning 
beslist van respectievelijk 0,1 % in 2023 en 0,2 % in 2024, ofwel 0,3 % 
op kruissnelheid in 2024. 
 
Voor 2024 besliste de federale regering dus in het kader van het stabi-
liteitsprogramma om een bijkomende inspanning te leveren van  
1,2 miljard euro boven op de inspanning van 1,8 miljard, waartoe in 
maart tijdens de begrotingscontrole werd beslist. Over de concrete in-
vulling van die bijkomende inspanning van 0,2 % van het bbp zou wor-
den beslist in het kader van de opmaak van de begroting 2024. De 
totale inspanning voor 2024 zal, wanneer we rekening houden met de 
beslissingen van het regeerakkoord en de begrotingsrondes in de af-
gelopen jaren, 4,9 miljard euro of circa 0,8 % van het bbp bedragen. 
De totale inspanning van de federale regering tijdens deze legislatuur 

02.03  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: En ce qui concerne le pro-
gramme de stabilité et le cadre 
budgétaire européen, je ne puis 
que réitérer les propos que j'ai déjà 
tenus à ce sujet lors de précé-
dentes réunions de commission. 
Nous avons élaboré un trajet qui 
nous permettra de maintenir le dé-
ficit nominal sous les 3 % du PIB en 
2026. Nous avons conçu une tra-
jectoire commune en combinant le 
trajet de l'entité 1 avec ceux de l'en-
tité 2. Pour atteindre cet objectif, 
l'entité 1 s'est engagée à fournir un 
effort supplémentaire de 0,2 % en 
2024 et de chaque fois 0,8 % en 
2025 et 2026. Cet effort s'ajoute à 
celui qui a déjà été réalisé durant 
cette législature, à savoir 0,2 % par 
an, l'effort en fin de parcours s'éle-
vant à 0,8 %. 
 
Par ailleurs, un effort variable sup-
plémentaire annuel dépendant de 
l'évolution de notre économie est 
prévu dans l'accord de gouverne-
ment. Cet effort s'est élevé à 0,3 % 
en 2022 et 0,27 % sont venus s'y 
ajouter en 2023. Un effort supplé-
mentaire de 0,1 % pour 2023 et de 
0,2 % ou 0,3 % pour 2024 a été dé-
cidé lors du contrôle budgétaire 
2023. 
 
Pour 2024, dans le cadre du pro-
gramme de stabilité, le gouverne-
ment fédéral a décidé de fournir un 
effort supplémentaire de 1,2 mil-
liard d'euros en plus de l'effort de 
1,8 milliard d'euros décidé en mars 
lors du contrôle budgétaire. Les 
modalités concrètes de ces écono-
mies seront décidées lors du con-
trôle budgétaire pour 2024. L'effort 
total pour 2024 s'élèvera à 4,9  
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zal circa 11 miljard euro bedragen. De federale regering neemt dus 
haar verantwoordelijkheid op. De inspanningen zullen, zoals u onder-
tussen al weet, worden verdeeld over de uitgaven, de inkomsten en 
diversen. 
 
Wat het Europese begrotingskader betreft, werken we intern Belgisch 
aan een formeel standpunt. De teksten van de Europese Commissie 
worden momenteel in technische werkgroepen verduidelijkt. Daar-
naast worden ook nog nieuwe simulaties van de Europese Commissie 
betreffende de impact van het nieuwe begrotingskader ingewacht. In 
het kader van de voorbereiding van de Ecofinraad van juni werden in 
de DGE lines to take afgesproken met alle entiteiten. 
 
U had ook een vraag in verband met de stijgende schulden van de 
gemeenschappen en gewesten ten gevolge van grote begrotingstekor-
ten en de nood aan begrotingscoördinatie. In de voorstellen die de Eu-
ropese Commissie in april op tafel heeft gelegd, stelt ze voor dat alle 
lidstaten, dus ook België, over één enkel meerjarig plan met de Euro-
pese Commissie onderhandelen, dat niet enkel budgettaire verbinte-
nissen, vertaald via een meerjarige uitgavennorm, maar ook hervor-
mings- en investeringsverbintenissen bevat. Als dat voorstel het haalt, 
zullen wij er hoe dan ook niet omheen kunnen met alle overheden van 
het land opnieuw samen aan tafel te zitten en een debat te voeren over 
een gezamenlijk pad naar houdbare publieke financiën. Ik blijf die ge-
sprekken voeren met de deelstaten. 
 

milliards d'euros, soit 0,8 % du PIB. 
L'effort total des autorités fédérales 
sera d'environ 11 milliards d'euros. 
Nous prenons donc bel et bien nos 
responsabilités. 
 
En ce qui concerne le cadre budgé-
taire européen, nous travaillons en 
interne sur une position officielle. 
Les textes de la Commission euro-
péenne sont actuellement clarifiés 
dans des groupes de travail tech-
niques. Nous attendons également 
de nouvelles simulations de la 
Commission sur l’incidence du 
nouveau cadre budgétaire. Dans le 
cadre de la préparation du Conseil 
Ecofin de juin, des accords ont été 
conclus avec toutes les entités.  
 
Les propositions de la Commission 
européenne exigent que tous les 
pays négocient un plan pluriannuel 
unique qui comprend non seule-
ment des engagements budgé-
taires, mais aussi des engage-
ments de réforme et d'investisse-
ment. Si cette proposition est adop-
tée, nous ne pourrons plus éviter 
un débat avec toutes les autorités 
de ce pays sur une voie commune 
vers des finances publiques soute-
nables. Je poursuis mes discus-
sions avec les entités fédérées à 
ce sujet.  
 

02.04  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, in mijn 

woonplaats gaat men op bedevaart naar het Willibrordusputje. Daarbij 
wandelen de deelnemers door de mooie velden en bidden ze de ro-
zenkrans. We kennen uw rozenkrans, die u consequent herhaalt, na-
melijk de rozenkrans van de vaste en de variabele inspanningen. 
 
Alleszins valt mij de stelligheid op waarmee u sommige zaken naar 
voren brengt. U zegt dat de regering een inspanning van 11 miljard zal 
leveren en dat er in de toekomst 4 miljard zal vrijgemaakt worden, ter-
wijl we hier van simulaties spreken waarvan de zekerheid nog zal moe-
ten blijken. U zegt dat de federale overheid haar verantwoordelijkheid 
neemt en dat de regering naar hetzelfde doel werkt als dat van de Hoge 
Raad van Financiën. Het enige probleem is dat niemand u gelooft. 
Geen enkele internationale instelling of expert gelooft wat u zegt. 
 
Er waren de OESO-rapporten en van de Nationale Bank was er afge-
lopen vrijdag de verklaring dat de structurele inspanning voor 2024 mi-
nimaal tot nihil is. We zullen het daar straks in commissie nog over 
hebben. 
 
Ik begrijp dat u dat verhaal brengt en dat u de rozenkrans bidt. Dat is 
uw rol en ook uw taak. De geloofwaardigheid ervan is echter, zoals de 
Nationale Bank zegt, minimaal tot nihil. 
 

02.04  Sander Loones (N-VA): La 

secrétaire d'État évoque explicite-
ment un effort de 11 milliards ainsi 
qu'un montant de 4 milliards que le 
gouvernement dégagera, alors 
qu'il ne s'agit encore que de simu-
lations dont il convient encore de 
vérifier l'exactitude. Elle affirme 
que le pouvoir fédéral prend ses 
responsabilités et vise le même ob-
jectif que le CSF. Or, absolument 
personne n'y croit! Sur la base des 
rapports de l'OCDE, la Banque na-
tionale a déclaré littéralement le 
23 juin que l'effort structurel pour 
2024 était minime, voire nul. Dans 
quelle mesure les propos que tient 
la secrétaire d'État sont-ils cré-
dibles?  
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02.05  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, u ein-

digde met de mededeling dat u de gesprekken zult blijven voeren. U 
blijft erin geloven, tegen beter weten in waarschijnlijk. Immers, het tra-
ject dat u voorstelt, is ruimschoots onvoldoende, zoals u zelf natuurlijk 
ook weet. Het traject is bovendien helemaal niet afgestemd. Het sa-
menwerkingsfederalisme, waar u nog in gelooft, werkt ook op dat punt 
helemaal niet. Er is in dit land helemaal geen buffer voor wanneer de 
zaken weer eens slecht gaan. 
 
U spreekt over inspanningen, maar wat wij per saldo zien, zijn enkel 
oplopende tekorten en schulden, ook bij de deelstaten. Wie ook de vol-
gende regering vormt en erin aan de slag gaat, zal vele miljarden 
euro’s moeten zoeken. 
 
Ze zal pijnlijke beslissingen tot sanering op de kap van de eigen bevol-
king moeten nemen. Ik hoop dat de kiezer dat volgend jaar inderdaad 
zal begrijpen en de regering daarvoor afstraft. 
 

02.05  Wouter Vermeersch (VB): 

La secrétaire d'État continue, en-
vers et contre tout, de croire au dia-
logue avec les entités fédérées. La 
trajectoire qu'elle propose est lar-
gement insuffisante, et elle en est 
parfaitement consciente. En outre, 
cette trajectoire ne présente au-
cune harmonisation. Le fédéra-
lisme de coopération est claire-
ment inefficace. Notre pays ne dis-
pose d'aucune réserve budgétaire 
et nous n'assistons qu'à une 
hausse des déficits et des dettes, y 
compris au sein des entités fédé-
rées. Le prochain gouvernement 
devra chercher des milliards et, 
partant, prendre des décisions 
douloureuses. J'espère vraiment 
que, l'année prochaine, l'électeur 
sanctionnera les partis gouverne-
mentaux eu égard à cette situation.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Vraag van Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over 

"De nieuwe bijeenkomst van het Overlegcomité over hangende interfederale dossiers" (55036259C) 

03 Question de Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur 

"Le nouveau Comité de concertation relatif aux dossiers interfédéraux pendants" (55036259C) 
 

03.01  Wouter Vermeersch (VB): Dit onderwerp sluit bijna naadloos 

aan bij het vorige onderwerp, het samenwerkingsfederalisme. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, op 15 maart 2023 vond een Overlegco-
mité plaats over de hangende interfederale dossiers. De facturen van 
de inkomsten en de uitgaven worden tussen de deelstaten en het fe-
derale niveau heen en weer geschoven. Er werd echter opnieuw over 
geen enkel dossier een akkoord bereikt. Bovendien was er begin april 
ook nog geen zicht op een nieuw Overlegcomité. Ik heb ondertussen 
de cijfers van u gekregen. Het gaat over vele miljarden euro’s aan in-
komsten en uitgaven die heen en weer worden geschoven en waarover 
geen enkel akkoord wordt bereikt. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, wanneer vindt het eerstvolgende Over-
legcomité plaats waarop deze hangende interfederale dossiers worden 
besproken? Is er ondertussen al een akkoord gevonden met de deel-
staten over die interfederale dossiers? Zo ja, over welke dossiers en 
wanneer werd dat akkoord bereikt? Zo neen, wanneer beoogt u een 
akkoord te bereiken en over welke dossiers? 
 

03.01 Wouter Vermeersch (VB): 

Le 15 mars 2023, un Comité de 
concertation concernant les dos-
siers interfédéraux en suspens a 
eu lieu. Dans ces dossiers, de 
nombreux milliards d'euros de re-
cettes et de dépenses font l'objet 
d'une contestation entre les entités 
fédérées et l'échelon fédéral. Nous 
ne sommes parvenus à un accord 
dans aucun dossier.  
 
Quand le Comité de concertation 
se réunira-t-il à nouveau à ce su-
jet? Dans l'intervalle, des accords 
ont-ils été trouvés dans certains 
dossiers? Dans la négative, quand 
la secrétaire d'État espère-t-elle y 
parvenir?  
 

03.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Ik ben blij dat u keer op keer 

terugkomt op dit onderwerp, want het is wel degelijk een probleem. 
 
In totaal gaat het voor 2023 over 1,8 miljard euro: voor de plasticbij-
drage 149 miljoen euro, voor de verdeling van de ETS-middelen 541 
miljoen euro, voor de vaccins en de testing 170 miljoen euro, voor de 
daling van de geraamde ontvangsten uit het Europees Herstelfonds 
259 miljoen euro, voor de multibandveiling 70 miljoen euro, voor de 
kasmatige gevolgen van de overdracht van de RIZIV-bevoegdheden 

03.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Il s'agit effectivement d'un 
gros problème. Au total, il s'agit 
d'un montant d'1,8 milliard d'euros 
pour l'année 2023, par rapport au-
quel les entités fédérées ne veulent 
pas prendre leurs responsabilités. 
Ainsi, l'État fédéral a préfinancé 
tous les vaccins mais, en  
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704 miljoen euro. 
 
Ik val steeds van mijn stoel als blijkt dat de deelstaten hun verantwoor-
delijkheid niet willen nemen. De federale overheid heeft bijvoorbeeld 
alles van de vaccins geprefinancierd. De deelstaten hebben daarvan 
tot november 2022 slechts 20 % terugbetaald. Ik verwacht dat de deel-
staten de afspraken respecteren en hun deel vanaf december 2022 
ook eindelijk betalen. 
 
Sommigen beweren dat het huidige federale systeem niet werkt, maar 
dat is niet juist. Het geeft de indruk dat bepaalde mensen niet willen 
dat dit werkt. Als dat zo is, is dat misbruik maken van ons federaal 
systeem.  
 
Ik geef u verder nog mee dat er momenteel geen nieuw Overlegcomité 
voorzien is.  
 

novembre 2022, les entités fédé-
rées n'avaient encore remboursé 
que 20 % de la somme due. J'at-
tends de ces entités qu'elles res-
pectent les accords conclus et 
qu'elles paient, enfin, leur part. 
 
Quoi qu'on en dise, notre système 
fédéral fonctionne mais j'ai le sen-
timent que certaines personnes 
préféreraient qu'il ne fonctionne 
pas. Si c'est le cas, ces personnes 
abusent du système. 
 
Aucun autre Comité de concerta-
tion n'est prévu pour l'instant.  
 

03.03  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de voorzitster, mevrouw 

de staatssecretaris, u bevestigt dat dit effectief nog steeds over miljar-
den gaat. Inkomsten en uitgaven per saldo is natuurlijk iets anders, 
maar er blijven zaken heen en weer geschoven worden.  
 
Een deel van het probleem oplossen, is natuurlijk het probleem erken-
nen. Een deel van het probleem erkent u. U geeft aan dat het feit dat 
de dossiers zich opstapelen, met de bedragen waarover het gaat, het 
zijn materiële bedragen, problematisch is. Daar zit u juist.  
 
Voor ons is dit een zoveelste symptoom van de Belgische ziekte. Het 
is een bewijs dat België niet meer werkt. U zegt dat een aantal stem-
men wil dat het systeem niet werkt, dat het bijna sabotage is. U hebt 
dat woord niet gebruikt, maar u hebt wel duidelijk gewezen naar de 
deelstaten, die volgens u niet willen dat het systeem werkt. Ik vermoed 
dat u vooral naar Vlaanderen wijst, omdat daar Vlaams-nationalisten 
mee in de regering zitten.  
 
Een probleem oplossen, is ook het probleem erkennen. Dat deel van 
het probleem erkent u niet. Het federale niveau wijst naar de deelstaten 
en de deelstaten wijzen naar het federale niveau. Voor ons is de con-
clusie duidelijk. Het hele samenwerkingsfederalisme werkt gewoon 
niet. Dat is de enige correcte conclusie. Blijkbaar weigert u echter om 
dat deel van het probleem te erkennen.  
 
Ik zal u blijven op de hielen zitten met betrekking tot dit dossier. Ik vind 
het ook bijzonder problematisch dat die bedragen allemaal openstaan 
en dat u hier in juni moet zeggen dat er eigenlijk geen Overlegcomité 
meer heeft plaatsgevonden sinds maart en dat er ook helemaal geen 
Overlegcomité in het verschiet ligt. Het gaat over vele honderden mil-
joenen euro, over miljarden euro als wij het bekijken over meerdere 
jaren. En eigenlijk ligt daar niemand wakker van. 
 
Dat is bijzonder problematisch en komt eigenlijk neer op het wat weg-
moffelen van de hele problematiek. Als er niet over wordt gepraat, be-
staat het probleem zogezegd niet, maar onder andere het Rekenhof is 
daar zeer duidelijk over in de commentaren die wij telkens ontvangen, 
zowel bij de begroting als bij de begrotingscontrole. Die dossiers wor-
den door het Rekenhof systematisch opgelijst en ook het hof erkent dat 
het problematisch is dat er over dergelijke zaken geen akkoord kan 
worden gevonden. Dat wordt dus zeker en vast vervolgd. 
 

03.03  Wouter Vermeersch (VB): 

Il s'agit pour nous d'un nouveau 
symptôme du mal belge. Lorsque 
la secrétaire d'État laisse entendre 
que d'aucuns préfèrent que le sys-
tème ne fonctionne pas, elle fait 
probablement allusion aux nationa-
listes flamands au sein du gouver-
nement flamand. Le niveau fédéral 
pointe du doigt les entités fédérées 
et inversement: cela prouve que le 
fédéralisme de coopération ne 
fonctionne pas, non? Je constate 
que la secrétaire d'État refuse de 
l'admettre. 
 
Le fait qu'aucun nouveau Comité 
de concertation ne soit prévu sur 
cette question me pose également 
un sérieux problème. En le passant 
sous silence, on fait comme si le 
problème n'existait pas, mais les 
commentaires de la Cour des 
comptes montrent qu'elle n'est ma-
nifestement pas de cet avis.  
 

Het incident is gesloten. 
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L'incident est clos. 

 

04 Samengevoegde vragen van 

- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De oprich-
ting van een interfederaal compensatiefonds" (55036262C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De oprichting 
van een interfederaal compensatiefonds" (55037651C) 

04 Questions jointes de 

- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La création 
d'un fonds interfédéral de compensation" (55036262C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La création d'un 
fonds de compensation interfédéral" (55037651C) 
 

04.01  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, dit is 

nog zo'n symptoom van België. De Waalse minister van Financiën en 
Begroting wil een interfederaal compensatiefonds oprichten zodat 
“elke entiteit volledig verantwoordelijk is voor de gevolgen van haar be-
slissingen”. Zijn kabinet maakte bekend dat hij het project naar zijn 
ambtgenoten had gestuurd met het oog op de volgende interministeri-
ele conferentie op 24 april. 
 
De Waalse minister van Financiën en Begroting stelt vast dat "de fede-
rale staat sinds enkele jaren een reeks van zijn bevoegdheden over-
draagt aan de gewesten en lokale overheden die geen andere keuze 
hebben dan budgetten vrij te maken om diensten aan de burgers te 
blijven verlenen". Hij heeft het over onder andere het leefloon, de pen-
sioenen en de financiering van politiezones. De oprichting van een in-
terfederaal compensatiefonds, waarbij wie een maatregel uitvaardigt 
die de begroting van een andere entiteit treft, betaalt, zou volgens de 
Waalse minister van Financiën en Begroting een antwoord kunnen zijn. 
'Dit is niets meer en niets minder dan 'wie bepaalt betaalt'. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, hebt u kennisgenomen van het project 
van uw Waalse ambtsgenoot? Wat is het standpunt van de federale 
regering over dit interfederaal compensatiefonds? Belga meldt hierbij 
het volgende: “Het is de bedoeling dat een onafhankelijk orgaan, zoals 
het Rekenhof, nog dit jaar de transfers tussen de entiteiten objecti-
veert.” Hoe en op welke manier zullen deze transfers worden geobjec-
tiveerd? Gaat het dan ook om een objectivering van álle Vlaams-
Waalse transfers, dus ook van de transfers in de begroting, de sociale 
zekerheid, de dotaties aan de gemeenschappen en gewesten en de 
rentetransfers? 
 

04.01  Wouter Vermeersch (VB): 

M. Dolimont, le ministre wallon des 
Finances et du Budget, veut créer 
un fonds de compensation interfé-
déral afin de responsabiliser com-
plètement chaque entité pour les 
conséquences de ses décisions. 
Depuis quelques années en effet, 
l’État fédéral transfère une série de 
ses compétences aux Régions et 
aux pouvoirs locaux qui n’ont pas 
d’autre choix que de libérer des 
budgets pour continuer de fournir 
des services aux citoyens. Quel est 
le point de vue du gouvernement 
fédéral au sujet de ce fonds de 
compensation interfédéral?  
 
Selon l’agence Belga, le but visé 
est qu’un organe indépendant 
comme la Cour des comptes objec-
tive avant la fin de 2023 les trans-
ferts entre les entités. S’agirait-il 
d’une objectivation de tous les 
transferts de la Flandre vers la 
Wallonie?  
 

04.02  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, u hebt 

in het kader van de begrotingsdebatten al uitgebreid geantwoord over 
het interfederaal compensatiefonds. 
 
Ik heb de vraag echter aangehouden om twee redenen. Ten eerste, dit 
blijft circuleren in de pers. U had in de commissie heel duidelijk aange-
geven dat dit niet kan, dat het eventueel alleen kan via een bijzondere 
wet. De bijzondere financieringswet zou daarvoor moeten worden aan-
gepast. Als men dat zou proberen doen via een gewone wet, zou men 
een gevaarlijk precedent scheppen en zou men het hele systeem op 
losse schroeven zetten. Ik heb de vraag aangehouden omdat dit, on-
danks uw antwoord, toch in de media blijft verschijnen. Werd dat be-
sproken op de ministerraad? Wat waren de reacties? Zijn de kranten 
juist of werd die vraag vanuit de deelstaten intussen ingetrokken? 
 
De tweede reden is omdat ik anticipeer op het debat van daarnet over 

04.02  Sander Loones (N-VA): 

L’idée d’un fonds de compensation 
interfédéral fait son chemin dans 
les médias. Le débat tourne autour 
de la question de savoir s’il faut 
créer ce fonds par une loi spéciale 
ou par une loi ordinaire. Quoi qu’il 
en soit, la Flandre n’est pas de-
mandeuse. Cette proposition a-t-
elle déjà été discutée au sein du 
Conseil des ministres fédéral?  
 
La Wallonie ne parvient pas à 
payer les factures interfédérales et 
le niveau fédéral supplée. La 
Flandre estime que toutes les enti-
tés doivent être traitées sur le 



CRIV 55 COM 1138 28/06/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

11 

de niet-betaalde facturen. U verwijst heel terecht naar de verantwoor-
delijkheid die iedereen wil nemen, maar ik begrijp de vertaling niet als 
dat dan een vingerwijzing zou zijn naar Vlaanderen. Een interfederaal 
compensatiefonds is een typisch voorbeeld. De Vlaamse regering 
heeft daarvan al gezegd dat ze dat niet moeten hebben, dat ze geen 
vragende partij is. Indien het er echter komt, moet het voor iedereen 
gelijk zijn. 
 
Dat zien wij ook bij de interfederale facturen. Wallonië krijgt ze niet be-
taald. Het federale niveau springt bij. Op dat moment stelt Vlaanderen 
dat de behandeling voor iedereen gelijk moet zijn. 
 
Mijnheer Vermeersch, ik weet niet of dit uw voorstel is, namelijk dat de 
Waalse facturen wel worden betaald door de federale overheid, maar 
dat Vlaanderen ze uit eigen zak zou moeten betalen. Dat lijkt mij een 
bijzondere redenering. 
 

même pied. Quelle position la se-
crétaire d’État adopte-t-elle?  
 

04.03 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mevrouw de voorzitster, mijn-

heer Vermeersch, mijnheer Loones, het zijn allemaal heel goede vra-
gen vandaag. Het betreft immers de keerzijde van de medaille van de 
vorige vraag inzake compensatie. 
 
Voor het voorstel tot de oprichting van een interfederaal compensatie-
fonds verwijs ik naar de artikelen 175 en volgende en in het bijzonder 
naar artikel 177 van de Grondwet. Daarin wordt de financiering van de 
gemeenschappen en gewesten geregeld bij bijzondere meerderheid, 
zoals bepaald in artikel 4 van de Grondwet. 
 
Het algemene principe is dat de financiering van de gemeenschappen 
en gewesten, met uitzondering van de Duitstalige Gemeenschap, 
wordt geregeld door een wet, goedgekeurd met bijzondere meerder-
heid. Dat principe wordt ook gehanteerd door de Raad van State. 
 
In de praktijk zien wij dat van dat principe soms wordt afgeweken, bij-
voorbeeld in de vorm van samenwerkingsakkoorden voor de verdeling 
van de ontvangsten uit emissierechten. 
 
Ik kan u bevestigen dat het oprichten van een dergelijk fonds zonder 
goedkeuring bij bijzondere meerderheid botst met de Grondwet. 
 
Inhoudelijk zou het ook een fundamentele afwijking betekenen van het 
basisprincipe van ons federalisme, gebaseerd op de principes van au-
tonomie, participatie en verantwoordelijkheid. 
 
Mijnheer Loones, ik heb de analyse niet gedeeld binnen de regering, 
aangezien het voorstel van Wallonië ook nog niet werd besproken bin-
nen de federale overheid. Het is aan de Waalse overheid om het voor-
stel nader uit te werken en eventueel op een volgend Overlegcomité te 
agenderen. 
 

04.03  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: En ce qui concerne la pro-
position de création d'un fonds in-
terfédéral de compensation, je ren-
voie aux articles 175 et 177 de la 
Constitution. Il y est prévu qu'à l'ex-
ception de la Communauté germa-
nophone, le financement des Com-
munautés et des Régions est réglé 
par majorité spéciale, telle que pré-
vue à l'article 4 de la Constitution. 
Ce principe est également appliqué 
par le Conseil d'État. 
 
Dans la pratique, il est parfois dé-
rogé à ce principe, par exemple 
sous la forme d'accords de coopé-
ration comme pour la répartition 
des recettes provenant des droits 
d'émission. La création d'un tel 
fonds sans l'approbation d'une ma-
jorité spéciale serait donc contraire 
à la Constitution. Cela constituerait 
également une dérogation fonda-
mentale au principe de base de 
notre fédéralisme, qui repose sur 
les principes d'autonomie, de parti-
cipation et de responsabilité. 
 
La proposition n'a pas encore été 
discutée au sein du Conseil des mi-
nistres fédéral. Il appartient au gou-
vernement wallon de l'élaborer 
plus en détail et, éventuellement, 
de le faire inscrire à l'ordre du jour 
d'une prochaine réunion du Comité 
de concertation.  
 

04.04  Wouter Vermeersch (VB): Collega Loones, u kent onze voor-

stellen. We zouden al kunnen beginnen met de fameuze resoluties van 
het Vlaams Parlement over onder andere de uitbouw van de fiscale en 
financiële autonomie van de deelstaten uit te voeren. Zo kan iedereen 
zijn eigen boontjes doppen met eigen inkomsten en uitgaven. Dat zorgt 

04.04  Wouter Vermeersch (VB): 

La secrétaire d'État descend heu-
reusement en flammes cette pro-
position wallonne. Je propose à 
M. Loones que nous commencions 
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pas voor responsabilisering. 
 
Ik moet u ook niet vertellen dat in er in 2021 maar liefst 7,6 miljard euro 
van Vlaanderen naar Wallonië vloeide door transfers in de federale be-
groting, sociale zekerheid en dotaties aan de gemeenschappen en ge-
westen. Ik moet u dat ook niet vertellen, mevrouw de staatssecretaris, 
maar u hebt deze cijfers misschien iets minder in uw hoofd dan collega 
Loones. Bij deze transfers komt nog een bijkomende rentetranfer van 
5,3 miljard euro, waardoor de totale transfer opliep tot 12,9 miljard 
euro. Dat zijn nog relatief conservatieve bedragen. Dat kan tellen als 
compensatie voor het Waalse PS-beleid. Als u mijn partij aan de be-
stuursknoppen zet, zouden wij alvast beginnen met deze transfers aan 
te pakken. Laat ons dus daarvan eerst werk maken. 
 
Ik stel ook vast dat u in uw antwoord, mevrouw de staatssecretaris, 
brandhout maakt van dit voorstel van uw Waalse collega. Dat is een 
goede zaak. Er zijn al veel te veel transfers in dit land. Laat ons eerlijk 
zijn en deze transfers zo snel mogelijk afschaffen. Laat ons, als 
Vlaamsgezinde partijen, de handen in elkaar slaan en daarvan werk 
maken. 
 

par l'exécution des résolutions du 
Parlement flamand relatives, entre 
autres, au déploiement de l'autono-
mie fiscale et financière des entités 
fédérées. C'est la seule manière 
d'assurer la responsabilisation. En 
2021, pas moins de 7,6 milliards 
d'euros ont été transférés depuis la 
Flandre vers la Wallonie. Un trans-
fert supplémentaire de 5,3 milliards 
d'euros d'intérêts s'y est ajouté.  
 

04.05  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, ik wil 

twee punten aanhalen. Ten eerste, het is grappig dat Vlaams Belang 
verwijst naar de Vlaamse resoluties. Ze hebben die immers zelf niet 
goedgekeurd. Het is echter goed om te weten dat dat nu de referentie 
geworden is voor een actie van het Vlaams Belang. Dat is interessant. 
 
Ten tweede, u zegt dat het compensatiefonds nog niet in de regering 
werd besproken, omdat dat nog niet op tafel ligt. Ook dat is interessant. 
Niemand heeft dat dus op tafel gelegd. We lezen echter constant in de 
pers dat minister Van Peteghem op zoek zou zijn naar methodes om 
toch maar de centen aan Wallonië te kunnen geven. Het lijkt dus dat 
er toch over wordt gesproken. 
 
Ik weet evenwel dat u standvastig bent en juridisch zeker de juiste ana-
lyse maakt. Te gepasten tijde, wanneer u daartoe de kans hebt, zult u 
dat ongetwijfeld verder opnemen binnen de federale regering. 
 

04.05  Sander Loones (N-VA): 

Monsieur Vermeersch, le Vlaams 
Belang n'a toutefois jamais adopté 
les propositions de résolution fla-
mandes.  
 
Il n'a donc pas encore été discuté 
de ce fonds de compensation au 
sein du gouvernement fédéral, 
mais on ne cesse d'écrire que le 
ministre Van Peteghem serait à la 
recherche de méthodes pour que 
des fonds puissent malgré tout être 
octroyés à la Wallonie.  
 

04.06 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Loones, voor de vol-

ledigheid van het antwoord, dat is wel op een interministeriële confe-
rentie aan bod gekomen, maar het was laattijdig ingediend. Er werd 
dus een nota voorgelegd, waarover we wel konden spreken, maar niets 
beslissen. Het moet later nog op een Overlegcomité komen. Die nota 
moet dus worden herwerkt en tijdig worden ingediend. Het is niet op 
de ministerraad besproken. 
 

04.06  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Je souhaite compléter ma 
réponse: ce point a bien été abordé 
lors d'une conférence interministé-
rielle, mais il avait été déposé tardi-
vement. La proposition devra être 
soumise ultérieurement au Comité 
de concertation. La note doit être 
retravaillée et introduite dans les 
délais. Elle n'a pas été discutée en 
Conseil des ministres.  
 

04.07  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, daarmee 

antwoordt u op wat ik nog zeer expliciet wilde vragen. Het is dus wel 
besproken op een interministeriële conferentie en komt aan bod op het 
Overlegcomité. In het kader van de taxshiftdiscussies is het door de 
PS of een andere partij echter nog niet op tafel gelegd. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Vraag van Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over 
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"De stijgende rente op het Europees herstelfonds" (55036625C) 

05 Question de Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur 

"La hausse des taux d'intérêt applicables au fonds de relance européen" (55036625C) 
 

05.01  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, ook 

de Europese Unie wordt geconfronteerd met stijgende rentetarieven, 
al had ze daar geen rekening mee gehouden, op het coronaherstel-
fonds van ruim 800 miljard euro dat in 2020 werd opgericht om de eco-
nomische impact van de autoritaire coronamaatregelen op te vangen.  
 
De Europese Commissie had de stijgende rente dus niet voorzien en 
weigert duidelijkheid te verschaffen over de omvang van de rentepro-
blematiek. Het Europees Parlement heeft nog geen gedetailleerde in-
formatie ontvangen over deze miljardentransacties. De Europese 
Commissie overweegt ondertussen de invoering van nieuwe Europese 
belastingen, zoals een extra CO2-heffing, een EU-belasting voor grote 
bedrijven of een verhoging van nationale belastingen voor hogere in-
komens. 
 
Hoe beoordeelt u de renteproblemen van het Europees Herstelfonds? 
 
Hebt u zelf zicht op de omvang van de renteproblematiek en kunt u het 
Parlement een gedetailleerd overzicht bezorgen van deze miljarden-
transacties? 
 
Wat is de mogelijke impact van de renteverhogingen en de noodzaak 
van extra financiering voor het Herstelfonds op de nationale begroting? 
In verdere vragen kom ik trouwens nog terug op nieuwe vragen om 
geld van de EU.  
 
Moet de oplossing voor de renteproblematiek volgens u worden ge-
zocht in een vermindering van de Europese uitgaven of een vermeer-
dering van de inkomsten, nieuwe Europese belastingen dus? 
 
Is er, gegeven de Belgische begrotingscontext en de forse belasting-
druk in dit land – dan druk ik mij nog zacht uit – ruimte voor nieuwe 
Europese belastingen? Zijn er specifieke belastingvoorstellen, zoals 
een extra CO2-heffing, een EU-belasting voor grote bedrijven of het 
verhogen van nationale belastingen voor de hoogste inkomens, waar 
de regering zich achter schaart of zich juist tegen verzet? 
 

05.01  Wouter Vermeersch (VB): 

Le fonds de relance corona de l'Eu-
rope, qui s'élève à plus de 800 mil-
liards d'euros, est sujet à une 
hausse des taux d'intérêt.  
 
La secrétaire d'État a-t-elle une 
idée de l'ampleur du problème des 
taux d'intérêt? Peut-elle fournir au 
Parlement un aperçu détaillé des 
transactions de plusieurs milliards 
d'euros? Quel est l'impact potentiel 
sur le budget national? Pour ré-
soudre le problème, faudra-t-il ré-
duire les dépenses européennes 
ou imposer de nouvelles taxes eu-
ropéennes? Cette dernière solution 
est-elle envisageable dans le con-
texte belge? Y a-t-il des proposi-
tions fiscales spécifiques que le 
gouvernement soutient ou aux-
quelles, en revanche, il s'oppose?  
 

05.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Vermeersch, de 

rentevoeten stijgen en hebben een hoger niveau bereikt dan toen be-
slist werd om het Europees Herstelfonds op te richten. Dat maakt dat 
de intrestlasten inderdaad hoger zijn dan initieel geraamd. Dat geldt 
niet enkel voor de rente op de leningen van het Europees Herstelfonds, 
maar ook voor andere leningen op Europees, nationaal of regionaal 
niveau.  
 
De exacte omvang is nog onzeker en hangt onder andere af van de 
specifieke marktsituatie en de specifieke transacties. De Europese 
Commissie raamt de impact momenteel op een bijkomende 18,9 mil-
jard euro voor de periode tot en met 2027, maar dat kan mogelijk op-
lopen tot 27 miljard euro.  
 
In het voorstel dat de Europese Commissie publiceerde in verband met 
een herziening van het meerjarig financieel kader, voorziet ze om de 
meeruitgaven ten gevolge van de hogere intrestlasten te financieren 
via een bijkomende bni-bijdrage van de lidstaten. Voor België komt dit 
neer op circa 660 miljoen euro voor de periode 2024-2027 of circa 

05.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Les taux d'intérêt augmen-
tent, y compris pour d'autres prêts. 
L'ampleur exacte du problème est 
encore incertaine et dépend, entre 
autres, de la situation spécifique du 
marché et des transactions spéci-
fiques. La Commission euro-
péenne estime actuellement l'im-
pact à 18,9 milliards d'euros sup-
plémentaires pour la période allant 
jusqu'à 2027, mais il pourrait éga-
lement atteindre 27 milliards d'eu-
ros. 
 
S'agissant du cadre financier plu-
riannuel actuel, la Commission eu-
ropéenne souhaite financer les dé-
penses supplémentaires en  
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165 miljoen euro extra per jaar. Dan heb ik het specifiek over de in-
trestlasten.  
 
Voor het huidig meerjarig financieel kader wenst de Europese Com-
missie de meeruitgaven te financieren via een bijkomende bni-bijdrage 
van de lidstaten. Vanaf het volgend meerjarig financieel kader zijn er 
drie mogelijkheden om NextGenerationEU terug te betalen, met name 
via de bni-bijdrage, via een besparing op bestaande programma’s of 
via de invoering van nieuwe eigen middelen, zoals een carbon border 
adjustment mechanism en de uitbreiding van het ETS naar gebouwen 
en wegtransport. 
 
De concrete positionering over het globale pakket aan nieuwe eigen 
middelen, dat een update kreeg op 20 juni 2023, zal worden geanaly-
seerd en overwogen op het moment waarop er meer duidelijkheid is 
over de technische aspecten van deze voorstellen. Dat zal uiteraard 
gebeuren in nauw overleg met de deelentiteiten.  
 
Daarnaast is het natuurlijk belangrijk dat de Europese Commissie ook 
voor zichzelf de redeneringen toepast die ze voor de lidstaten gebruikt, 
met name de eigen prioriteiten onder de loep nemen, inzetten op een 
zo efficiënt en doelmatig mogelijke besteding van de middelen voor 
deze prioriteiten, besparingen en hervormingen.  
 

demandant aux États membres 
une nouvelle contribution fondée 
sur le revenu national brut (RNB). 
Pour la Belgique, cela représente-
rait environ 660 millions d'euros 
pour 2024-2027, soit environ 
165 millions d'euros supplémen-
taires par an. À partir du prochain 
cadre financier pluriannuel, 
NextGenerationEU pourra être 
remboursé de trois façons: par le 
biais de la contribution RNB, en ré-
alisant des économies sur des pro-
grammes existants ou au moyen 
de nouvelles ressources propres, 
telles qu'un mécanisme d'ajuste-
ment carbone aux frontières et l'ex-
tension du SEQE aux bâtiments et 
au transport routier. En ce qui con-
cerne ces nouvelles ressources 
propres, une position sera prise en 
étroite concertation avec les entités 
fédérées lorsque nous disposerons 
de davantage de précisions quant 
aux aspects techniques des propo-
sitions. 
 
De plus, il est évidemment impor-
tant que la Commission euro-
péenne passe en revue ses 
propres priorités, qu'elle mise sur 
une affectation des ressources à 
ces priorités de la manière la plus 
juste et la plus efficace possible, 
qu'elle réalise des économies et 
opère des réformes.  
 

05.03  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, het is 

ook voor u duidelijk dat de Europese Unie afstevent op een groot fi-
nancieel probleem. De honderden miljarden hadden al veel vroeger 
opgehaald moeten worden. De renteverhogingen waren een jaar gele-
den al onvermijdelijk.  
 
De Europese Commissie weigert ondertussen klaarheid te scheppen 
en duidelijke cijfers te geven over hoe groot het rentedrama precies is. 
 
Ik vind het eigenlijk onvoorstelbaar dat u als nationaal minister, als na-
tionaal verantwoordelijke, geen exacte cijfers hebt. U hebt daar blijk-
baar ook geen zoektocht naar gevoerd. Ik vind het ook onvoorstelbaar 
dat u als liberaal niet uitdrukkelijk afstand neemt van nieuwe Europese 
belastingen. 
 
U noemde een bedrag tussen 19 en 27 miljard euro. Dit is een onge-
looflijke renteblunder die gemaakt is inzake het coronaherstelfonds. De 
Europese Commissie, het Europees Parlement en dergelijke meer ver-
slikken zich in die oplopende rente op het coronaherstelfonds, terwijl 
iedereen die een beetje met de materie bezig is allang wist dat de rente 
aan het stijgen was en dat dit een uitdaging vormde voor dit fonds, 
waarvan de kostprijs ondertussen ruim 800 miljard euro bedraagt en 

05.03  Wouter Vermeersch (VB): 

Il est incroyable que la secrétaire 
d'État, en sa qualité de respon-
sable fédérale, ne possède pas de 
chiffres exacts et qu'en sa qualité 
de femme politique libérale, elle ne 
prenne pas explicitement ses dis-
tances à l'égard de nouveaux im-
pôts européens. Une énorme bé-
vue a été commise en ce qui con-
cerne les taux d'intérêt. La Com-
mission européenne emprunte au-
jourd'hui de l'argent sur les mar-
chés des capitaux en s'appuyant 
sur des garanties fournies par les 
États membres. Notre pays est 
également garant de ce montant, 
et ce dans une mesure significa-
tive. Le Vlaams Belang s'oppose 
expressément à de nouveaux im-
pôts européens. En ce qui con-
cerne la bévue relative aux taux 
d'intérêt, l'Europe doit chercher à 



CRIV 55 COM 1138 28/06/2023  

 

CHAMBRE-5E SESSION DE LA  55E LEGISLATURE 2022 2023 KAMER-5E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

15 

dat tegen de zin van een aantal lidstaten werd opgericht om de econo-
mische klap van de autoritaire coronamaatregelen op te vangen. 
 
De Europese Commissie leent nu geld op de kapitaalmarkten, met ga-
ranties van de lidstaten. Ook ons land staat in belangrijke mate garant 
voor dit bedrag. Het meeste geld gaat via subsidies, maar ook via gif-
ten, naar de lidstaten. 
 
Nu wil men nieuwe Europese belastingen in het leven roepen. Wij van 
Vlaams Belang zullen ons daar uitdrukkelijk tegen verzetten. Wij vin-
den het ook niet kunnen dat Europa daar niet transparanter over is. 
Voor ons is het heel duidelijk, voor die renteblunder moeten de midde-
len in eigen huis worden gezocht. Er worden vele miljarden euro’s ver-
spild in de Europese Unie. Daar moet het geld vandaan komen. Er 
moet dus heel kritisch gekeken worden naar de Europese uitgaven. 
 
U moet van Europa een aantal spending reviews uitvoeren. Ik meen 
dat het nu aan de Europese Unie is om aan haar begroting een aantal 
spending reviews te wijden. Een euro kan men natuurlijk maar één keer 
uitgeven. Als de kosten oplopen, zoals dat hier het geval is, moet er 
gesneden worden in de uitgaven. 
 

trouver les moyens dans sa propre 
poche.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Vraag van Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Het 

begrotingsakkoord inzake het krantencontract met bpost" (55036648C) 

06 Question de Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Le 

feu vert budgétaire et le contrat conclu avec bpost pour la distribution de journaux" (55036648C) 
 

06.01  Sander Loones (N-VA): We weten dat bpost in slechte papie-

ren zit. Er is een externe audit over het krantencontract bezig. De me-
diagroepen krijgen heel wat geld toegeschoven om die kranten te be-
delen. Het gaat om honderden miljoenen euro’s. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, als dit dossier terug in de ministerraad 
komt, zult u er dan alles aan doen om daar geen aval aan te geven 
zolang die audit niet is afgerond en dus geen akkoord voor de begro-
ting te geven? 
 

06.01  Sander Loones (N-VA): 

bpost se trouve dans une situation 
incertaine et le contrat de distribu-
tion des journaux fait l'objet d'un 
audit externe. 
 
La secrétaire d'État refusera-t-elle 
d'approuver le budget de bpost en 
Conseil des ministres tant que l'au-
dit n'est pas terminé?  
 

06.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Met betrekking tot de dien-

stenconcessie voor de levering van kranten en tijdschriften kan ik u 
meegeven dat, overeenkomstig het KB van 3 april 2013, overheidsop-
drachten en concessies alleen voor de lancering van de overheidsop-
dracht aan de ministerraad dienen te worden voorgelegd en dit alleen 
als bepaalde drempelbedragen overschreden zijn. Reglementair is er 
dus niet bepaald dat ontwerpen van gunningsbesluit voorafgaand aan 
de ministerraad worden voorgelegd. Dit betekent dat de ontwerpen van 
gunningsbesluit alleen dienen te worden voorgelegd aan de Inspectie 
van Financiën, overeenkomstig de regels, zoals bepaald in het KB van 
20 mei 2022. 
 
Specifiek voor deze dienstenconcessie werd in de schoot van de rege-
ring wel afgesproken dat er een audit zou worden georganiseerd. Voor-
afgaand aan de eventuele gunning zal dit auditverslag door de werk-
groep Beleidscoördinatie worden besproken. Het verdere verloop van 
de gunningsprocedure zal dus onder meer afhangen van de resultaten 
van de gunning, zoals gereflecteerd in het auditverslag. Ik zal daarop 
niet verder vooruitlopen. 

06.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Conformément à la loi, seul 
le lancement d'un marché public 
portant sur une concession de ser-
vices pour la distribution de jour-
naux et de périodiques doit être 
soumis au Conseil des ministres, et 
ce, uniquement en cas de dépas-
sement de seuils précis. Les pro-
jets de décision d'attribution doi-
vent uniquement être soumis à 
l'avis de l'Inspection des finances. 
Cette concession de services fait 
l'objet d'un audit et le rapport d'au-
dit sera discuté par le groupe de 
travail chargé de la coordination de 
la politique avant une éventuelle at-
tribution. La suite de la procédure 
d'attribution sera donc fonction de 
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 cet élément.  
 

06.03  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, dank u 

voor de procedureverduidelijking en de politieke stellingname die u in 
herinnering brengt, met name dat er wel degelijk afspraken zijn ge-
maakt en dat die audit eerst moet worden opgeleverd, vooraleer het 
proces kan worden beëindigd. 
 

 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

07 Questions jointes de 

- Georges Dallemagne à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Les revenus 
fiscaux sur les avoirs gelés russes en Belgique" (55036712C) 
- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La proposition 
visant à utiliser des actifs russes bloqués pour le budget européen" (55037714C) 

07 Samengevoegde vragen van 

- Georges Dallemagne aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De belas-
tinginkomsten uit de bevroren Russische tegoeden in België" (55036712C) 
- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Het voorstel 
om geblokkeerde Russische activa te gebruiken voor de Europese begroting" (55037714C) 
 

07.01  Georges Dallemagne (Les Engagés): Madame la secrétaire 

d'État, c'est une double question que je vous pose aujourd'hui. Le 
12 mai dernier, le gouvernement a décidé d'octroyer une nouvelle aide 
de 92 millions d'euros en soutien à l'Ukraine. La moitié de cette aide, 
soit 46 millions, est une aide militaire. 
 
Première question – car on ne s'y retrouve pas toujours facilement 
dans les montants des aides qui ont été accordées par la Belgique à 
l'Ukraine – avec cette nouvelle aide, quel est le montant total de l'aide 
belge à l'Ukraine, y compris l'aide en Belgique pour la protection tem-
poraire? C'est une information que j'ai beaucoup de mal à retrouver. 
 
Ma deuxième question concerne le financement de cette nouvelle aide. 
D'après les informations communiquées par votre gouvernement, il 
s'agirait des revenus fiscaux sur les intérêts des avoirs russes gelés en 
Belgique. Pourriez-vous nous donner les détails des avoirs russes ge-
lés en Belgique, des intérêts générés et des revenus fiscaux sur ces 
intérêts à ce jour ainsi que les revenus prévus pour cette année fis-
cale? 
 
Où en est la discussion sur l'utilisation non seulement des revenus fis-
caux mais aussi des intérêts et des avoirs gelés pour venir en aide à 
l'Ukraine, notamment dans le cadre de la reconstruction du pays? Est-
il envisagé par votre gouvernement d'utiliser tout ou partie des intérêts 
sur les avoirs gelés ainsi que les avoirs eux-mêmes pour la reconstruc-
tion des infrastructures ukrainiennes dévastées par l'offensive russe? 
Quelles sont à ce sujet les discussions au niveau de la Commission 
européenne et des Nations Unies? Quelles seraient, le cas échéant, 
les bases légales et réglementaires qui seraient nécessaires pour l'uti-
lisation de ces intérêts et de ces avoirs gelés en Belgique? 
 

07.01  Georges Dallemagne (Les 

Engagés): Op 12 mei besliste de 
regering om een nieuw hulpbedrag 
voor Oekraïne uit te trekken, waar-
van de helft, te weten 46 miljoen 
euro, aan militaire hulp besteed 
wordt. Wat is het totaalbedrag van 
de Belgische hulp voor Oekraïne, 
de hulp in het kader van de tijdelijke 
bescherming in België meegere-
kend?  
 
Het nieuwe hulppakket zou gefi-
nancierd worden door de belasting-
inkomsten uit de intresten op de 
bevroren Russische tegoeden in 
België. Welk bedrag vertegenwoor-
digen die tegoeden en hoeveel be-
dragen de intresten en belastingin-
komsten voor het lopende belas-
tingjaar? Overweegt de regering 
om de intresten of bevroren tegoe-
den zelf te gebruiken voor de her-
opbouw in Oekraïne? Hoe staat het 
met de besprekingen hierover in de 
EU en de VN? Wat zouden desge-
vallend de noodzakelijke wettelijke 
en reglementaire grondslagen zijn 
om die intresten en in België bevro-
ren tegoeden te kunnen gebrui-
ken?  
 

07.02  Wouter Vermeersch (VB): De geldhonger van Europa is niet 

te stoppen en ook hier hebben we weer een extra voorbeeld. De fede-
rale regering rekent in haar begroting op 625 miljoen euro extra ven-
nootschapsbelasting, die in 2023 wordt geïnd op de intresten van be-
vroren Russische tegoeden. De financiële sancties tegen Rusland dik-
ken de balans van Euroclear aan en die groep kan de gelden beleggen 

07.02  Wouter Vermeersch (VB): 

Dans son budget, le gouvernement 
compte sur 625 millions d'euros de 
recettes supplémentaires de l'im-
pôt des sociétés qui seront perçues 
cette année sur les recettes  
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en dus extra financiële resultaten behalen, wat de vennootschapsbe-
lasting aanzienlijk opdrijft. 
 
Ondertussen heeft ook Europa haar oog op die vele Russische miljar-
den laten vallen. De Europese Commissie bestudeert momenteel een 
manier om die uitzonderlijke winsten af te romen die effectenhuizen als 
Euroclear, maar ook het Luxemburgse Clearstream, boeken. De Euro-
pese Commissie zal daartoe voor het zomerreces een voorstel presen-
teren over de inzet van de opbrengsten van de geblokkeerde Russi-
sche activa voor de wederopbouw van Oekraïne. Volgens de Commis-
sie kunnen de opbrengsten een van de financieringsbronnen vormen 
voor de nieuwe faciliteit voor Oekraïne, een zoveelste Europees fonds 
dat tot 2027 50 miljard euro steun moet verstrekken aan het land, zowel 
voor dringende financieringsnoden als voor wederopbouw.  
 
Mevrouw de staatssecretaris, in hoeverre is het voorstel van de Euro-
pese Commissie in tegenspraak met de plannen van de federale rege-
ring? De geblokkeerde Russische activa, en zeker de opbrengsten er-
van, kunnen natuurlijk slechts eenmaal worden aangewend. Moeten 
die Russische tegoeden, en zeker de opbrengsten ervan, uiteindelijk 
toekomen aan de Belgische of aan de Europese begroting? Dat is de 
vraag die wij ons stellen.  
 

qu'Euroclear a comptabilisées sur 
les avoirs russes gelés. Cepen-
dant, la Commission européenne 
cherche une méthode pour écré-
mer les bénéfices extraordinaires 
des sociétés de courtage telles 
qu'Euroclear. À cette fin, elle pro-
posera de transférer le produit des 
avoirs russes gelés à un fonds eu-
ropéen pour la reconstruction de 
l'Ukraine. 
 
Les projets européens n'auront-ils 
pas un impact négatif sur le budget 
fédéral? En effet, ces bénéfices ne 
peuvent être utilisés qu'une seule 
fois. Reviendront-ils au budget 
belge ou au budget européen?  
 

07.03  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Monsieur Dallemagne, je 

répondrai d'abord à votre première question sur la nouvelle aide de  
92 millions d'euros. Un accord a été conclu au sein du gouvernement 
le 12 mai sur la répartition du budget dans le cadre de la mise à dispo-
sition des moyens à l'Ukraine. Il ne s'agit pas ici d'un soutien supplé-
mentaire, l'allocation de ces fonds avait déjà été décidée au moment 
du contrôle budgétaire de mars. 
 
Le total de la provision Ukraine en 2023 reste de 613 894 000 euros 
en engagement et de 624 473 000 euros en crédits de liquidation. De 
ce montant, 105,5 millions d'euros ont été prévus pour l'équipement 
militaire – c'est la ligne 32 du tableau budgétaire –, 407,5 millions d'eu-
ros sont affectés aux revenus d'intégration sociale – ce sont les 
lignes 33 et 34 du tableau – et 112 millions d'euros pour d'autres sou-
tiens: aide humanitaire, affaires étrangères, reconstruction, etc. 
 

07.03 Staatssecretaris Alexia Ber-

trand: Het gaat hier niet over het 
toekennen van extra middelen: de 
regering heeft een akkoord bereikt 
over de verdeling van de middelen 
die al bij de begrotingscontrole van 
maart gealloceerd werden. De pro-
visie voor steun aan Oekraïne in 
2023 omvat dus nog steeds 
613 miljoen euro aan vastleggings-
kredieten en 624 miljoen euro aan 
vereffeningskredieten. Van dat be-
drag is 105,5 miljoen euro bestemd 
voor militaire uitrusting, 407,5 mil-
joen euro voor leeflonen en 112 
miljoen euro voor andere steun, 
onder meer voor de wederopbouw.  
 

Uw overige vragen en ook de overige vragen van de heer Vermeersch 
gaan over de Europese discussies, discussies met de VN en het voor-
stel van de Europese Commissie en daarvoor moet ik u verwijzen naar 
mijn collega-minister Van Peteghem, aangezien hij die discussies op-
volgt en bevoegd is voor die gesprekken met de Europese Commissie. 
Met mijn excuses, maar die besprekingen met de Europese Unie ko-
men mij niet toe. 
 

Les autres questions de M. Dalle-
magne ainsi que les questions de 
M. Vermeersch portent sur des dis-
cussions avec les Nations Unies et 
l'Europe, qui relèvent de la compé-
tence de M. Van Peteghem.  
 

07.04  Georges Dallemagne (Les Engagés): Merci, madame la se-

crétaire d'État. Concernant la première question, si je note bien, l'aide 
décidée par le gouvernement dans la provision 2023 de 614 millions 
d'euros – en arrondissant un tout petit peu – est finalement inférieure 
au revenu des intérêts des avoirs gelés qui est de 650 millions. Je note 
au passage que la Belgique va avoir, grâce aux fonds gelés, des reve-
nus supérieurs à ses dépenses en 2023. Je le regrette profondément. 
Je pense que ce n'est déontologiquement et éthiquement pas accep-
table. 
 
Concernant la deuxième question, certes, il y a la discussion au niveau 

07.04  Georges Dallemagne (Les 

Engagés): De provisie voor steun 
aan Oekraïne ligt dus lager dan de 
fiscale ontvangsten uit de bevroren 
tegoeden. Ik vroeg u bovendien 
een gedetailleerd overzicht van de 
intresten, de inkomsten uit die in-
tresten en het totaalbedrag van de 
bevroren tegoeden.  
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européen, mais je vous demandais également le détail à ce jour et pour 
l'année fiscale 2023 des intérêts et des revenus fiscaux sur ces intérêts 
ainsi que le montant total des avoirs gelés. Je pense que connaître le 
montant des avoirs gelés, des intérêts et des revenus fiscaux générés 
relève de votre compétence. 
 

07.05  Alexia Bertrand, secrétaire d'État: Peut-être puis-je répondre 

rapidement. Non, non, il n'y a pas de revenus supplémentaires dont 
bénéficiera l'État belge. Il a été décidé que ces revenus seraient al-
loués à des dépenses en lien avec l'Ukraine. Le montant, sur la base 
des estimations du SPF Finances, est donc bien de 625 millions d'eu-
ros – vous devez regarder le montant des crédits en liquidation –, ce 
qui correspond exactement au montant des dépenses qui sont prévues 
et inscrites dans le budget. 
 
Aujourd'hui, les estimations que j'ai reçues du SPF Finances sont bien 
de 625 millions d'euros de crédits en liquidation. 
 

07.05 Staatssecretaris Alexia Ber-

trand: Alle inkomsten uit de bevro-
ren tegoeden worden gealloceerd 
voor uitgaven voor Oekraïne. Het 
bedrag van de vereffeningskredie-
ten, 625 miljoen euro, komt precies 
overeen met de geplande en op de 
begroting ingeschreven uitgaven.  
 

07.06  Georges Dallemagne (Les Engagés): D'accord. Cela dit, dans 

la meilleure des hypothèses, la Belgique ne dépensera donc pas un 
seul euro au-delà des ressources qu'elle a pu avoir sur les revenus 
fiscaux des intérêts sur les avoirs gelés, ce qui est tout de même assez 
incroyable sur le plan politique et sur le plan déontologique. 
 
Cela veut donc dire que la Belgique n'a pas dépensé un seul euro, y 
compris quand on intègre l'aide pour les revenus d'intégration sociale 
en Belgique. Je pense que cela pose question sur l'effort que fait la 
Belgique à l'égard de l'Ukraine. 
 

07.06  Georges Dallemagne (Les 

Engagés): België zal dus geen 
euro meer uitgeven dan de fiscale 
ontvangsten uit de intresten op de 
bevroren tegoeden. Uit een politiek 
en deontologisch oogpunt is dat 
een discutabele beslissing, die de 
omvang van de Belgische inspan-
ningen voor Oekraïne in een heel 
ander daglicht plaatst.  
 

07.07  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, u ver-

wijst naar minister Van Peteghem. Ik heb ondertussen een vraag hier-
over ingediend bij de minister van Financiën en de hier aanwezige 
commissiesecretaris heeft mij gisteren via mail laten weten dat de 
vraag naar de premier wordt doorverwezen. Zo blijft dit Parlement na-
tuurlijk in kringetjes draaien. Als er kringverwijzingen zijn tussen leden 
van de regering heeft dat een reden, dan is er een probleem. 
 
Er is effectief een probleem. U hebt ondertussen al 600 miljoen inkom-
sten meegerekend in uw begroting, een bedrag waarop nu ook Europa 
haar hongerige blik heeft gevestigd. We hadden hier zonet de discus-
sie over het trekken en duwen over inkomsten tussen het federaal ni-
veau en de deelstaten. Ook hier hetzelfde verhaal, het federale niveau 
en Europa beginnen te trekken en duwen over belangrijke inkomsten 
en opbrengsten uit die Russische activa. 
 
U hebt geld nodig, Europa heeft geld nodig, de deelstaten hebben geld 
nodig. Het wordt dus nog een moeilijke discussie. Aangezien u die 
625 miljoen al hebt meegenomen in uw begroting 2023, zal de federale 
regering zich verzetten tegen het voorstel van de Europese Commis-
sie? Dat is de vraag die wij zullen blijven stellen, desnoods aan de pre-
mier. Het Parlement verdient immers een deftig antwoord. Dergelijke 
kringverwijzingen, van u naar de minister van Financiën en dan naar 
de premier, maken dat deze vraag deze week niet zal worden beant-
woord en dat betreuren wij. 
 

07.07  Wouter Vermeersch (VB): 

J'avais déjà adressé une question 
au ministre des Finances, mais le 
secrétaire de commission m'a fait 
savoir que la question serait ren-
voyée au premier ministre. Ainsi, 
bien sûr, on tourne éternellement 
en rond. 
 
Tout comme le niveau fédéral et 
les entités fédérées se chamaillent 
sur certaines recettes et dépenses, 
le niveau fédéral et l'Europe sem-
blent chacun de son côté vouloir 
s'emparer des revenus importants 
tirés des actifs russes. Le gouver-
nement fédéral, ayant déjà inscrit 
ces 625 millions d'euros au budget, 
s'opposera-t-il à la proposition de la 
Commission européenne?  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Samengevoegde vragen van 

- Wouter Raskin aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De mogelijkheid 
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van bijkomende federale financiering voor het Metro 3-project in Brussel" (55036952C) 
- Pieter De Spiegeleer aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Extra fede-
rale financiering voor de Brusselse metrolijn 3" (55037254C) 

08 Questions jointes de 

- Wouter Raskin à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La possibilité d'un 
financement fédéral supplémentaire pour le projet de Métro 3 à Bruxelles" (55036952C) 
- Pieter De Spiegeleer à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Un finance-
ment supplémentaire du fédéral pour le métro 3 à Bruxelles" (55037254C) 
 

08.01  Wouter Raskin (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, ik verwijs 

naar de recente commotie over de plannen van Beliris om het Metro 3-
project in Brussel op te schorten. De kosten voor het project lopen heel 
erg op waardoor het huidige budget niet langer zou volstaan. 
 
De Brusselse regering wil het project alsnog voortzetten en zou – een 
belangrijk woord – daarom aan de federale regering hebben gevraagd 
om in extra geld te voorzien. Vandaag draagt de federale regering via 
het Belirisfonds 500 miljoen euro bij voor de aanleg van de derde me-
trolijn. De kosten zouden echter al zijn opgelopen tot meer dan 3 mil-
jard euro. 
 
Kunt u bevestigen dat de federale regering een formele vraag heeft 
gekregen van de Brusselse regering om in extra budget te voorzien? 
Zo ja, om hoeveel extra budget gaat het? 
 
Wat is uw standpunt als staatssecretaris voor Begroting over de Brus-
selse vraag naar extra geld? Bent u bereid om op die vraag in te gaan? 
 

08.01  Wouter Raskin (N-VA): Be-

liris souhaite suspendre le projet de 
Métro 3 à Bruxelles, les coûts de-
venant à ce point élevés que le 
budget n'est plus suffisant. Le gou-
vernement bruxellois souhaite tou-
jours poursuivre le projet et envisa-
gerait de solliciter des fonds fédé-
raux supplémentaires en plus des 
500 millions d'euros déjà alloués 
par le gouvernement fédéral.  
 
Le gouvernement fédéral a-t-il déjà 
reçu une demande formelle du 
gouvernement bruxellois dans ce 
sens? À combien s'élève ce budget 
supplémentaire? Le gouvernement 
fédéral a-t-il l'intention de répondre 
à cette demande?  
 

De voorzitster: Mijnheer De Spiegeleer, ik ken u niet, of beter nog niet. 
 

08.02  Pieter De Spiegeleer (VB): Dat is geen probleem, mevrouw de 

voorzitster. Ik ken u, uw stad nog beter, en het station ervan nog beter. 
 
Mevrouw de staatssecretaris, het project van de Brusselse metrolijn 3 
blijft ontsporen. De financiering ervan is hoogst onzeker, nog onzeker-
der dan in het begin. De oplopende kosten zorgen ervoor dat het Brus-
sels Hoofdstedelijk Gewest nog meer dan initieel bedoeld naar het fe-
derale niveau kijkt om bij te passen. 
 
Heeft het Brussels Hoofdstedelijk Gewest deze vraag inmiddels ook 
officieel gesteld aan de federale regering? Indien ja, over welk bedrag 
gaat het? 
 
Welke specifieke modaliteiten en eventuele voorwaarden zouden aan 
dit bedrag zijn verbonden, als er al modaliteiten en voorwaarden aan 
verbonden zijn? 
 
Hoe ziet u als staatssecretaris van Begroting de toekomst van het pro-
ject van metrolijn 3 zowel op budgettair vlak in het algemeen als op 
federaal budgettair vlak? 
 
Welke rol moet het federale niveau al dan niet verder spelen met be-
trekking tot de toekomst van het project van metrolijn 3? 
 

08.02  Pieter De Spiegeleer (VB): 

Le projet Métro 3 ne cesse de dé-
raper sur le plan budgétaire. La Ré-
gion de Bruxelles-Capitale se 
tourne vers le niveau fédéral pour 
que celui-ci augmente sa participa-
tion pour combler le trou dans le 
budget.  
 
Entre-temps, la Région de 
Bruxelles-Capitale a-t-elle déjà 
adressé la demande formelle au 
gouvernement fédéral? De quel 
montant supplémentaire parle-t-
on? L'octroi de ce financement est-
il conditionné? Comment la secré-
taire d'État voit-elle l'avenir de ce 
projet sur le plan budgétaire? Quel 
rôle le niveau fédéral jouera-t-il en-
core dans ce dossier?  
 

08.03 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Wat het metro 3-project be-

treft, heeft het Brussels Hoofdstedelijk Gewest ons geen officiële vraag 
naar bijkomende financiering gesteld. Dit project valt duidelijk onder de 
verantwoordelijkheid van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, de MIVB 
en Beliris. 

08.03  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: La Région de Bruxelles-Ca-
pitale ne nous a pas officiellement 
demandé de financement supplé-
mentaire pour le projet de Métro 3. 
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Elk jaar wordt via Beliris een aanzienlijk bedrag ter beschikking gesteld 
voor een hele reeks zeer diverse projecten die de uitstraling van Brus-
sel als hoofdstad van België en Europa moeten ondersteunen. Voor 
2023 betreft het circa 131 miljoen euro en voor 2024 circa 143 miljoen 
euro. Via Beliris werd ook al een paar honderd miljoen euro aan prefi-
nanciering voor Metro 3 aan het Brussels Hoofdstedelijk Gewest over-
gemaakt. Het komt nu in de eerste plaats aan het Brussels Hoofdste-
delijk Gewest toe om samen met Beliris te analyseren welke oplossin-
gen er mogelijk zijn om dit voor de hoofdstad belangrijke project te kun-
nen voortzetten. 
 

Ce projet relève de la responsabi-
lité de la Région de Bruxelles-Capi-
tale, de la STIB et de Beliris. 
Chaque année, un montant impor-
tant est dégagé par Beliris pour 
toute une série de projets visant à 
soutenir le rayonnement de 
Bruxelles en tant que capitale de la 
Belgique et de l'Europe. Plusieurs 
centaines de millions d'euros de 
préfinancement pour le projet de 
Métro 3 ont déjà été versés à la Ré-
gion de Bruxelles-Capitale grâce à 
Beliris. Il appartient maintenant au 
gouvernement bruxellois et à Beli-
ris de trouver des solutions.  
 

08.04  Wouter Raskin (N-VA): Ik heb daarvoor alle begrip, mevrouw 

de staatssecretaris. Zonder officiële vraag kunt u daar uiteraard niet 
veel over zeggen, maar ik moet u helaas wel corrigeren. U verwijst naar 
het vele geld dat jaarlijks naar diverse projecten gaat ter ondersteuning 
van Brussel als hoofdstad en internationale stad. Dit is echter maar 
deels correct. Een deel van dat geld wordt oneigenlijk gebruikt. U hoort 
dat te weten, u bent van Brussel afkomstig, en men lonkt naar uw be-
groting. 
 
Vorig jaar heeft mevrouw Lalieux bevestigd wat ik al een hele legisla-
tuur aan het zeggen ben, met name dat er te veel oneigenlijk gebruik 
wordt gemaakt van de middelen. Mevrouw Lalieux heeft zelfs toege-
voegd dat zij bij voorkeur de rode lokale besturen sponsort. Ik heb ver-
nomen dat deze week een bijna volledige regering is gevallen wegens 
een strijd tussen de socialisten en de liberalen in Brussel. Daarom geef 
ik u een tip: leg eens een vergrootglas op de bijakte van Beliris. 
 

08.04  Wouter Raskin (N-VA): La 

secrétaire d'État ne peut pas dire 
grand-chose si aucune question of-
ficielle n'a encore été posée. Elle 
évoque les sommes importantes 
consacrées à des projets visant à 
soutenir l'image de Bruxelles en 
tant que capitale et ville internatio-
nale, mais il faut savoir qu'une par-
tie de ces fonds est détournée. La 
ministre fédérale compétente, 
Mme Lalieux, a même déclaré 
qu'elle préférait sponsoriser les 
pouvoirs locaux rouges. La secré-
taire d'État ferait mieux de jeter un 
coup d'œil sur l’avenant de Beliris.  
 

08.05  Pieter De Spiegeleer (VB): Mevrouw de staatssecretaris, ik 

denk dat u zelfs geen vergrootglas nodig hebt om de situatie te analy-
seren. 
 
Ik stel vast dat het Brussels Hoofdstedelijk Gewest nog geen officiële 
vraag heeft gesteld. Daar schrik ik niet van. Omtrent de verantwoorde-
lijkheid kaatste u de bal terug, waardoor ik zeer blij ben met het eerste 
deel van uw antwoord. 
 
Natuurlijk maakte u een zijsprongetje naar Beliris, waarmee we terug 
bij de intentie van de vraag en de problematiek zitten. Door de Beliris-
fondsen zitten we terug in het federaal luik, in de federale middelen. 
Dat is de essentie van het probleem. Het gaat om het oneigenlijk ge-
bruik van die middelen, maar ook om het onverantwoord gebruik ervan. 
Metrolijn 3 is een van de helaas vele voorbeelden daarvan. 
 
Recent las ik ook een dubbelinterview van uzelf samen met de onver-
mijdelijke kosmopoliet, het gezicht van de Brusselse stedelijke elite, 
Sven Gatz. In een mooi duo-interview spraken jullie vol lof over het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest en ook over het metrolijn 3-project, 
waarbij u nogmaals aangaf niet op dezelfde lijn te zitten als Ecolo. Nu 
ja, liberalen en Ecolo zitten zowat nergens op dezelfde lijn, maar ze 
besturen wel overal samen. Dat is zeer opmerkelijk en ik stel dat ook 
in dit dossier vast. 
 

08.05  Pieter De Spiegeleer (VB): 

La secrétaire d'État place la res-
ponsabilité au bon endroit. Le 
fonds Beliris pose problème depuis 
un certain temps. Ses fonds sont 
utilisés de manière inappropriée et 
irresponsable, et le projet Métro 3 
en est un exemple classique. La 
Région bruxelloise n'a apparem-
ment pas encore demandé de 
fonds supplémentaires, mais il est 
évident qu'elle le fera.  
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De bottomline blijft dat er officieel nog geen geld gevraagd is door Brus-
sel, al zal die vraag wel komen. Daarbij staat nog open over hoeveel 
geld het zal gaan en via welke mechanismen dat geld van de – laten 
we eerlijk zijn – Vlaamse belastingbetaler naar het roodgroen Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest zal vloeien. 
 
De voorzitster: Mijnheer De Spiegeleer, mag ik uit nieuwsgierigheid vragen of u ver van Doornik woont? 
 

08.06  Pieter De Spiegeleer (VB): Mevrouw de voorzitster, ik woon in 

de Denderstreek, une région connue pour le jeu de pelote, comme la 
vôtre. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

spending reviews" (55036965C) 

09 Question de Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Les 

spending reviews" (55036965C) 
 

09.01  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, de spen-

ding reviews waren beloofd tegen 30 juni 2023, dus over maximaal 
twee dagen. 
 
Hoe ver staat het daarmee? Ik stel die vraag, omdat er volgens de 
agenda van de commissie voor Financiën, die we aan het opmaken 
zijn, over twee weken nog ruimte is voor de bespreking ervan. 
 

09.01  Sander Loones (N-VA): Où 

en sont les spending reviews an-
noncés pour le 30 juin 2023?  
 

09.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Loones, u bent wel 

coherent wat uw vragen betreft. De werkgroepen zijn volop bezig met 
het schrijven van de teksten voor de spending reviews. De deadline die 
de ministerraad had opgelegd, was 30 juni 2023. Ik moet u wel mee-
geven dat er mogelijk nog wat extra tijd nodig zal zijn. 
 
De werkgroepen doen er in ieder geval alles aan om de rapporten voor 
het zomerreces te kunnen afronden, zodat de resultaten kunnen wor-
den meegenomen in de begrotingsopmaak voor 2024. 
 
Voor de spending review over Asiel en Migratie werd de scope opge-
splitst. In de eerste fase zal de werkgroep zich focussen op de effici-
entere organisatie van de ondersteunende diensten voor Fedasil, de 
Dienst Vreemdelingenzaken, het Commissariaat-generaal voor de 
Vluchtelingen en de Staatlozen en de Raad voor Vreemdelingenbe-
twistingen. In de latere fase zal de werkgroep zich buigen over het 
meest efficiënte organisatiemodel voor de open centra. Fedasil en de 
open centra zijn momenteel immers nog volledig benomen door de hui-
dige opvangcrisis en willen zich prioritair daarop focussen. De werk-
groep buigt zich momenteel over een concrete planning voor dat 
tweede deel. 
 
Zoals de methodologie voor de spending reviews bepaalt, zullen de 
rapporten eerst worden besproken in de regering. De ministerraad kan 
vervolgens beslissen welke acties moeten worden ondernomen. 
 
Uiteraard heb ik er geen probleem mee om nadien samen met mijn 
betrokken collega’s de spending reviews voor te stellen in de Kamer-
commissie. 
 

09.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Les groupes de travail s'y at-
tellent, mais il faudra peut-être un 
peu plus de temps. Ils mettent tout 
en œuvre pour terminer les rap-
ports avant les vacances d'été afin 
que les résultats puissent être in-
clus dans la confection du budget 
pour 2024. 
 
En ce qui concerne le spending re-
view en matière d'asile et de migra-
tion, le groupe de travail se con-
centrera dans un premier temps 
sur une organisation plus efficace 
des services d'appui des instances 
d'asile. Dans un deuxième temps, 
le groupe de travail se penchera 
sur le modèle organisationnel des 
centres ouverts. Les rapports se-
ront d'abord discutés au sein du 
gouvernement. Le Conseil des mi-
nistres décidera ensuite des me-
sures à prendre. Je suis tout à fait 
disposée à présenter ensuite les 
spending reviews, avec les col-
lègues concernés, en commission 
de la Chambre.  
 

09.03  Sander Loones (N-VA): Dat betekent dus – ik richt mij tot de 

voorzitter met het oog op de regeling van de werkzaamheden – dat we 
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die niet meer voor het reces, maar hopelijk toch ergens in september 
zullen kunnen bespreken. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

10 Vraag van Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De 

nieuwe detacheringsregeling" (55037045C) 

10 Question de Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Les 

nouvelles règles en matière de détachement" (55037045C) 
 

10.01  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, ik stel 

deze vraag aan iedereen. Het is eigenlijk een bevoegdheid van de pre-
mier. De vraag heeft betrekking op de organisatie van de detachering 
van mensen van overheidsbedrijven bij het kabinet, bijvoorbeeld van 
bpost. Er is een nieuw KB dat stelt dat detachering vanuit beursgeno-
teerde overheidsbedrijven niet meer mogelijk zal zijn. 
 
Wat ik niet begrijp, is dat in die wijziging van het KB niet expliciet wordt 
opgenomen dat mensen die bij het kabinet worden gedetacheerd altijd 
door het kabinet moeten worden betaald. Het doet er niet toe waar ze 
vandaan komen, de financiering zou van de kabinetskredieten moeten 
komen, zoals dat in de Vlaamse regering en verschillende federale ka-
binetten gebeurt, maar dat is niet verplicht. 
 
Ik stel deze vraag aan iedereen. Ik heb ook een wetsvoorstel voorbe-
reid om het KB te wijzigen. Juridisch kan dat. Het is uitzonderlijk, maar 
het kan. Ik hoop dat iemand bij de tweede lezing van het KB in de mi-
nisterraad zijn hand opsteekt en wil toevoegen dat mensen die op een 
kabinet werken ook door dat kabinet moeten worden betaald. Dat lijkt 
mij de logica zelf. 
 

10.01  Sander Loones (N-VA): Un 

nouvel arrêté royal prévoit qu'il ne 
sera plus possible de procéder à 
un détachement en provenance 
d'entreprises publiques cotées en 
Bourse. Il ne prévoit toutefois pas 
explicitement qu'en cas de déta-
chement de collaborateurs du cabi-
net, ces derniers devront toujours 
être rémunérés par le cabinet. 
C'est pourquoi j'ai déposé une pro-
position de loi visant à modifier l'ar-
rêté royal en ce sens. L'arrêté royal 
sera-t-il encore modifié en ce 
sens?  
 

10.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Dank u voor uw vraag. Ik zal 

daar kort op antwoorden. Uw voorstel maakt geen deel uit van het voor-
stel van minister De Sutter. Het is niet iets wat op tafel ligt. 
 
Ik ben van mening dat het belangrijker is om op termijn te streven naar 
kleinere kabinetten dan interne verschuivingen van budgetten binnen 
de regering te doen. Ik meen dat dit uiteindelijk de doelstelling moet 
zijn. 
 

10.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: La proposition de 
M. Loones ne s'inscrit pas dans la 
proposition formulée par la ministre 
De Sutter. Cette proposition ne se 
trouve donc pas sur la table du 
gouvernement. Il est plus important 
de tendre vers une réduction des 
cabinets plutôt que de procéder à 
des glissements internes de bud-
gets au sein du gouvernement.  
 

10.03  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, ik heb 

deze vraag ook gesteld aan minister De Sutter en zij zegt dat het de 
tekst van de heer Alexander De Croo is. Ik heb het intussen ook aan 
hem gevraagd en hij zegt dat het niet in zijn ontwerp staat. U bevestigt 
dat nu. Ik hoop echter dat het er nog in raakt.  
 
Ik ben natuurlijk ook voorstander van kleinere kabinetten. U zegt dat 
we daar op termijn naartoe moeten werken. Dit is echter iets wat wij 
onmiddellijk zouden kunnen doen en wat de logica in het systeem zou 
versterken, namelijk dat uw baas u betaalt. Het zal echter ook zorgen 
voor kleinere kabinetten, want die mensen zullen moeten worden be-
taald uit de kabinetskredieten. Dat betekent de facto dat er minder per-
soneelsleden, minder vte’s zullen zijn. Via deze weg kunt u dus uw 
doelstelling op korte termijn realiseren, of toch een stap in die richting 
zetten, en ervoor zorgen dat er minder kabinetsmedewerkers zijn.  
 

10.03  Sander Loones (N-VA): La 

ministre De Sutter affirme qu'il 
s'agit d'un texte émanant du pre-
mier ministre qui a déjà affirmé, 
entre-temps, que ma proposition 
ne figurait pas dans le projet. Pour-
tant, en s'inspirant du système fla-
mand de crédits de cabinets, la se-
crétaire d'État peut d’ores et déjà 
réduire à court terme le nombre de 
collaborateurs de cabinets. Le gou-
vernement fédéral, lui, ne formule 
malheureusement pas de proposi-
tions visant à reforcer la responsa-
bilité, pas même des modifications 
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Ik begrijp eigenlijk niet goed waarom wij over zulke dingen zo moeten 
debatteren. Dat overstijgt u, voor alle duidelijkheid. Iedereen is het er-
over eens dat wij iets moeten doen aan de partijfinanciering, maar een 
eerste stap, namelijk geen indexering, komt er niet. Iedereen is het er-
over eens dat er kleinere kabinetten moeten komen, maar een simpel 
voorstel dat druk zou zetten op die budgetten, dat ervoor zou zorgen 
dat er minder vte’s zijn en dat ervoor zou zorgen dat er meer verant-
woordelijkheid komt, zelfs dat komt er niet.  
 
Voor alle duidelijkheid, dit overstijgt uw departement, maar zulke zaken 
zijn desastreus voor de politiek. Mensen zien ook dat er hier voorkeur-
regimes zijn en specialekes. De eerste stappen om er een beetje logica 
in te brengen, worden eigenlijk gewoon niet gerespecteerd.  
 
Mevrouw de voorzitster, ik wil hier even ingaan op de vergadering van 
de commissie voor Comptabiliteit. Die commissie wordt voorgezeten 
door de voorzitster van het Parlement. Er is daar een hele discussie 
geweest. De heer Leysen zei letterlijk dat hij die teksten niet wil goed-
keuren vanwege alles wat er gebeurd is met de pensioenen. Die letter-
lijke bewoordingen van de heer Leysen zijn zelfs niet terug te vinden in 
het verslag van die bespreking. Waar is dit Parlement in godsnaam 
mee bezig? Het gaat om zeer evidente aanpassingen om wat politieke 
ethiek te brengen. Een parlementslid van de meerderheid zegt zeer 
stellig de zaal te zullen verlaten, omdat hij iets niet wil goedkeuren. Dat 
staat dan zelfs niet in het verslag van die vergadering. Ik val weer van 
de ene verbazing in de andere. Wij zijn allemaal bezig geweest met 
mevrouw Lahbib, maar het is niet zo dat er daarnaast geen andere 
stommiteiten gebeuren. Er zijn er meer dan genoeg.  
 

évidentes visant à garantir une cer-
taine éthique politique.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Samengevoegde vragen van 

- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Het OESO-
rapport over België" (55037253C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De alarmerende 
berichten vanwege de OESO, de NBB en het Planbureau" (55037459C) 
- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De in de 
lenteprognoses van de NBB bepleite fundamentele breuk in de begrotingspolitiek" (55037582C) 
- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De oproep 
tot een sterke mentaliteitswijziging rond de overheidsfinanciën" (55037589C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "Het begro-
tingstraject van de regering" (55037599C) 
- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De oproep tot 
een sterke mentaliteitswijziging rond de overheidsfinanciën" (55037648C) 

11 Questions jointes de 

- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Le rapport de 
l'OCDE concernant la Belgique" (55037253C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Les informations 
alarmantes de l'OCDE, de la BNB et du Bureau du Plan" (55037459C) 
- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La rupture 
cruciale de politique budgétaire préconisée dans les projections de printemps de la BNB" (55037582C) 
- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'appel à un 
changement sérieux de mentalité en matière de finances publiques" (55037589C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "La trajectoire bud-
gétaire du gouvernement" (55037599C) 
- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'appel en faveur 
d'un changement de mentalité radical en matière de finances publiques" (55037648C) 
 

11.01  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, ik zal 11.01  Sander Loones (N-VA): 
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mijn vraag zeer kort houden. Er waren de desastreuze rapporten van 
de OESO, het IMF en daarnaast het Federaal Planbureau, dat er ei-
genlijk niet in gelooft en zegt dat u de inspanningen moet opdrijven.  
 
Ik wil echter vooral focussen op de uitspraken van de Nationale Bank 
van België, die daarnet ook al werden aangehaald. Eigenlijk zegt de 
NBB dat ze u niet gelooft. Volgens de Nationale Bank van België is de 
structurele inspanning in 2024 zeer minimaal of zelfs nihil, terwijl de 
uitdaging gigantisch is. Die uitspraak werd door de Nationale Bank van 
België gedaan op een studiedag van haar en is nog niet besproken in 
het Parlement. Ik zou daar vanzelfsprekend graag uw mening over ho-
ren.  
 

Lors d'une journée d'étude, la 
Banque nationale de Belgique 
(BNB) a déclaré que l'effort budgé-
taire structurel en 2024 sera très 
minime, voire nul, alors que nous 
sommes confrontés à des défis gi-
gantesques. Que pense la secré-
taire d'État de cette déclaration?  
 

11.02  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, wij 

voelen ons een beetje zoals voetballers die later een grote match moe-
ten spelen en die nu wat kunnen opwarmen op het veld. Deze vragen-
sessie is een beetje een opwarming voor de match die straks komt. 
(De spreker doelt op de begrotingsbesprekingen in de plenaire verga-
dering.) Nu ontbreken er inderdaad nog spelers. Een aantal spelers is 
zich aan het opwarmen, de rest warmt zich niet op en zal zich mogelijk 
– hopelijk – blesseren tijdens de match.  
 
Dat gezegd zijnde, in een nieuw rapport stelt de OESO dat de Belgi-
sche schulden niet langer houdbaar zijn. Dat is niets nieuws onder de 
zon. Volgens de OESO bedraagt de schuldgraad dit jaar 105,6 % van 
het bbp, waarmee België de zesde hoogste schuldgraad van de Euro-
pese Unie heeft. Die hoge schuldgraad brengt volgens de OESO "ma-
cro-financiële risico's" met zich mee en beperkt de marge voor open-
bare investeringen. België moet dus dringend maatregelen nemen om 
te vermijden dat de hoge overheidsschuld een impact heeft op de eco-
nomie. 
 
Wat is uw reactie op het OESO-rapport? Welke macro-financiële risi-
co's van de hoge schuldgraad ziet u op basis van het OESO-rapport? 
 
Worden de bevindingen van de OESO eigenlijk wel ernstig genomen 
door de regering? Zo ja, welke bijkomende maatregelen overweegt de 
regering te nemen om de overheidsschuld te verminderen en de houd-
baarheid ervan te waarborgen? Hebt u concrete doelstellingen of een 
tijdschema voor het terugbrengen van de schuld naar een meer houd-
baar niveau? 
 
Tot slot, hoe ziet u de marge voor openbare investeringen te vergroten 
in het licht van de hoge schuldgraad? 
 
Mijn tweede vraag betreft de voorjaarsprognoses van de Nationale 
Bank van België, waarin opnieuw bijzonder scherp wordt gesproken 
over de begroting.  
 
De hoge tekorten zijn een belangrijke handicap voor de binnenlandse 
economie. Volgens de gouverneur van de Nationale Bank zijn die te-
korten op termijn niet houdbaar. De Nationale Bank stelt met ons vast 
dat België een van de weinige landen in de eurozone is waar het tekort 
de komende jaren zal stijgen in plaats van dalen. Bij ongewijzigd beleid 
zal België de plaats van Slovakije overnemen als land met het hoogste 
begrotingstekort. België komt zo goed als zeker op het Europese straf-
bankje terecht. Het risico dat de Europese Commissie de procedure 
opstart voor excessieve tekorten is dus vrij hoog, aldus de gouverneur. 
 
België vervult alvast de Europese voorwaarden niet. Vanaf volgend 

11.02  Wouter Vermeersch (VB): 

Dans un nouveau rapport, l'OCDE 
indique que le taux d'endettement 
de la Belgique, qui s'élève à 
105,6 % du PIB, présente des 
risques macrofinanciers et limite la 
marge d'investissement public. 
Donc, la Belgique doit prendre d'ur-
gence des mesures.  
 
Comment la secrétaire d'État réa-
git-elle à ce rapport? Quels sont 
ces risques macrofinanciers? Le 
gouvernement prend-il réellement 
au sérieux les conclusions de 
l'OCDE? Dans l'affirmative, quelles 
mesures supplémentaires envi-
sage-t-il afin de réduire le taux 
d'endettement? A-t-il établi des ob-
jectifs concrets ou un calendrier à 
cet effet? Comment le gouverne-
ment peut-il augmenter la marge 
d'investissement public compte 
tenu de ce taux d'endettement 
élevé?  
 
Dans ses projections de printemps, 
la BNB se montre également très 
critique à l'égard du budget. Selon 
le gouverneur de la BNB, les défi-
cits élevés ne sont pas soute-
nables à long terme. En outre, la 
Belgique est l'un des rares pays de 
la zone euro où le déficit augmen-
tera encore, au lieu de diminuer, 
dans les années à venir. À politique 
inchangée, la Belgique risque 
même de devenir le pays ayant le 
déficit budgétaire le plus élevé. Il 
existe aussi un risque assez élevé 
que la Commission européenne 
engage une procédure de déficit 
excessif, étant donné que notre 
pays ne respecte pas les condi-
tions européennes. 
 
La période pendant laquelle le taux 
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jaar zal ook de schuldgraad weer toenemen. De periode waarin de 
schuldgraad afnam doordat de groei hoger was dan de rente, is voorbij. 
Volgens de gouverneur zit er niets anders op dan de uitgaven te be-
perken. In de laatste twintig jaar hebben we voor elk procent aan groei 
1,5 % meer uitgegeven. 1 % groei, 1,5 % meer uitgaven. “Op een be-
paald moment moet er een fundamentele breuk komen in de manier 
waarop men aan begrotingspolitiek doet”, zo luidt een citaat van de 
gouverneur. Verder zegt hij ook nog: “We hebben een nieuwe genera-
tie politici nodig, die moeten beseffen dat ze minder geld zullen kunnen 
uitgeven.”  
 
Wat is uw reactie op die scherpe kritiek van de Nationale Bank?  
 
Hoe gaat u om met de vaststelling dat België een van de weinige lan-
den in de eurozone is waar het tekort de komende jaren zal stijgen in 
plaats van dalen?  
 
Wat zijn de plannen van de regering om die begrotingsdiscipline van 
Europa te respecteren en te voorkomen dat België op het strafbankje 
belandt? 
 
Welke concrete maatregelen overweegt u om de uitgaven te beperken, 
zoals aanbevolen door de gouverneur?  
 
Hoe zult u er als staatssecretaris voor zorgen dat de beperking van de 
uitgaven niet ten koste gaat van essentiële overheidsdiensten en in-
vesteringen die nodig zijn voor de ontwikkeling van dit land?  
 
Hoe gaat u om met de vaststelling dat er een fundamentele breuk nodig 
is in de manier waarop begrotingspolitiek wordt gevoerd en dat er be-
hoefte is aan een nieuwe generatie politici die zich realiseert dat er 
minder geld moet worden uitgegeven?  
 
Wat het initiatief van de Centrale Raad voor het Bedrijfsleven betreft, 
op 19 juni werd een werkvergadering georganiseerd over de over-
heidsfinanciën. De toestand van die financiën werd in beeld gebracht 
op basis van de werkzaamheden van diezelfde Nationale Bank en de 
Hoge Raad voor Financiën.  
 
In de digitale vergadering lichtte een expert van de Nationale Bank toe 
dat de federale regering een inspanning moet leveren om de begroting 
op orde te krijgen, maar dat ze kiest voor een traject waarbij de struc-
turele verbetering minimaal of zelfs nihil is. De NBB-econoom liet onder 
andere een grafiek zien waarbij de schuldratio en de begrotingsbalans 
gecombineerd werden. België zit in een niet-gunstige hoek, met een 
hoog tekort en een hoge schuldenberg. 
 
Spanje en Italië zitten ook in die hoek, maar hun begrotingen zien er 
volgens diezelfde econoom wel beter uit. Bovendien zullen de vergrij-
zingskosten in België sneller oplopen in de komende jaren. Dit maakt 
dat er op middellange en lange termijn een houdbaarheidsrisico ont-
staat. Van de andere Europese landen is dit enkel in Slovakije het ge-
val. 
 
De econoom berekende ook dat er zowat 7 % bespaard zou moeten 
worden. Daarmee zou nog maar het minimale bereikt worden, met 
name de schuldgraad doen dalen tot 100 % van het bbp. 
 
De expert stelde dat er een sterke mentaliteitswijziging nodig is in de 
hele politieke klasse. Hij leek vooral de federale regering tot actie te 

d'endettement diminuait du fait que 
la croissance était supérieure aux 
charges d'intérêt est révolue. Au 
cours des 20 dernières années, 
pour chaque pour cent de crois-
sance, nous avons dépensé un 
pour cent et demi de plus. Selon le 
gouverneur, cette situation n'est 
plus tenable. Il estime que nous 
avons besoin d'une nouvelle géné-
ration d'hommes et de femmes po-
litiques qui doivent comprendre 
qu'ils pourront dépenser moins 
d'argent. Comment la secrétaire 
d'État réagit-elle aux critiques de la 
BNB? Comment le gouvernement 
entend-il éviter que notre pays soit 
sanctionné par la Commission eu-
ropéenne? Quelles mesures con-
crètes envisage-t-il pour limiter les 
dépenses? Comment veillera-t-il à 
ce que cette limitation des dé-
penses ne se fasse pas au détri-
ment des services publics essen-
tiels et des investissements? La 
secrétaire d'État approuve-t-elle 
l'affirmation selon laquelle nous 
avons besoin d'une nouvelle géné-
ration d'hommes et de femmes po-
litiques qui dépensent moins d'ar-
gent? 
 
Le 19 juin, le Conseil Central de 
l’Économie (CCE) a organisé une 
réunion de travail sur les finances 
publiques. Un économiste de la 
BNB a expliqué à cette occasion 
que le gouvernement fédéral ne 
fournissait pas les efforts structu-
rels nécessaires pour garder le 
budget dans les clous. Il a égale-
ment montré la raison pour laquelle 
la gestion de nos finances pu-
bliques n'était pas tenable à moyen 
et long terme. La Belgique est en 
effet confrontée à un déficit impor-
tant, à un endettement colossal et 
à une augmentation rapide des 
coûts du vieillissement. En Europe, 
seule la Slovaquie fait face à une 
situation comparable. Rien que 
pour faire baisser le taux d'endette-
ment à 100 % du PIB, nous de-
vrions réaliser environ 7 % d'éco-
nomies. 
 
Quelle est la réaction de la secré-
taire d'État face à ces constats? 
Partage-t-elle l'analyse selon la-
quelle l'effort budgétaire structurel 
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willen aansporen. Hij zei: “Ik weet niet of het bewust zo gekozen is, 
maar de entiteit die de grootse inspanning zou moeten leveren – de 
federale regering dus – kiest voor een traject in 2024 waarbij de verbe-
tering van het structureel saldo minimaal of zelfs nihil is. De structurele 
verbetering zou zich volledig bij de gemeenschappen en de gewesten 
voordoen, maar voor hen wordt volgens hun eigen ramingen bij onge-
wijzigd beleid al een verbetering verwacht.” 
 
Wat is uw reactie op deze hele reeks vaststellingen over de financiën? 
 
De econoom stelt dat de verbetering van het structurele tekort door de 
federale regering minimaal of zelfs onbestaand is. Hoe reageert u 
daarop? 
 
De econoom wees, tot slot, op de zorgwekkende staat van de Belgi-
sche overheidsfinanciën en op de noodzaak van een sterke mentali-
teitswijzing. Wat is uw reactie op deze waarschuwing en op deze op-
roep? Acht u een mentaliteitswijziging wenselijk en haalbaar met deze 
regering? 
 

fourni par le gouvernement fédéral 
est minimal, voire inexistant? Es-
time-t-elle qu'un changement de 
mentalité est encore envisageable 
parmi les membres du gouverne-
ment? 
 

11.03 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Ik krijg hier alweer een reeks 

zeer goede vragen van een aantal van de beste aanvallers van de 
ploeg. Ik hoop wel dat er voor de wedstrijd van vanmiddag meer sup-
porters in de zaal zullen zijn. 
 
Ik zal al meteen zeggen dat ik niet zal antwoorden op de vraag over de 
nieuwe generatie politici. Leeftijd is immers altijd iets gevoeligs en ik 
spreek mij daarover liever niet uit. Wel start ik met een gematigd posi-
tieve vaststelling – ik durf dat bijna niet meer zeggen aan u beiden, 
mijnheer Loones, mijnheer Vermeersch –, en dat is dat de Nationale 
Bank, het Federaal Planbureau en de Europese Commissie hun ramin-
gen lichtelijk hebben verbeterd. Die instellingen ramen het tekort van 
de gezamenlijke overheid voor 2023 immers op respectievelijk 4,7 %, 
4,8 % en 5 % van het bbp, terwijl de regering in april in het stabiliteits-
programma en de algemene toelichting bij de begrotingsaanpassing 
nog uitgegaan is van een tekort van 5,1 % van het bbp. 
 
De projecties van die instellingen en van de OESO bevestigen dat zon-
der bijkomende inspanningen het tekort van de gezamenlijke overheid 
rond de 5 % zal schommelen en de schuldgraad verder blijft oplopen. 
Daarom heeft de federale regering in het kader van de opmaak van het 
stabiliteitsprogramma een ambitieus traject uitgewerkt om het vorde-
ringensaldo tegen 2026 onder de 3 % van het bbp te brengen. Voor 
entiteit 1 zullen er ook bijkomende inspanningen geleverd worden van 
respectievelijk 0,2 % van het bbp in 2024, en dus in totaal 0,8 % van 
het bbp, en 0,8 % van het bbp voor de jaren 2025 en 2026. 
 
Ik kan dus enkel besluiten dat de gouverneur van de Nationale Bank 
de doelstelling bijtreedt om het tekort af te bouwen en de dynamiek van 
de stijgende schuldgraad om te buigen. 
 
Ook wat de uitgaven betreft, moet ik vaststellen dat mijn stelling dat het 
probleem van de overheidsfinanciën zich vooral aan de zijde van de 
uitgaven situeert, wordt bijgetreden. Volgens tabel 5, opgenomen in 
het stabiliteitsprogramma, wordt in het traject uitgetekend voor de jaren 
2022 tot 2026, een verbetering van het structurele saldo voor de geza-
menlijke overheid nagestreefd van 1,4 % van het bbp. Entiteit 1 zou 
daarvan 1,2 % voor zijn rekening nemen. Het genormeerde structurele 
tekort voor entiteit 1 zou op die manier teruggeschroefd worden van 
 -3,2 % van het bbp in 2022 tot -2,1 % in 2026. 

11.03 Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Je commence par une con-
statation modérément positive: la 
Banque nationale, le Bureau fédé-
ral du Plan et la Commission euro-
péenne estiment le déficit de l’en-
semble des pouvoirs publics pour 
2023 à respectivement 4,7 %, 
4,8 % et 5 % du PIB, alors qu'en 
avril dernier, le gouvernement ta-
blait sur un déficit de 5,1 % du PIB. 
Les projections de ces institutions 
et de l'OCDE confirment qu'en l'ab-
sence d'efforts supplémentaires, le 
déficit des pouvoirs publics oscil-
lera autour de 5 % et le taux d'en-
dettement continuera d'augmenter. 
C'est pourquoi, dans le cadre de 
l'élaboration du programme de sta-
bilité, le gouvernement fédéral a 
développé une trajectoire ambi-
tieuse visant à ramener le solde de 
financement en dessous de 3 % du 
PIB d'ici 2026. Pour l’entité 1, des 
efforts supplémentaires seront 
fournis, à hauteur de 0,2 % du PIB 
en 2024 et de 0,8 % du PIB pour 
les années 2025 et 2026, respecti-
vement. L'effort total pour 2024 
s’élève également à 0,8 % du PIB. 
 
Une seule conclusion s’impose 
donc à mes yeux: le gouverneur de 
la Banque nationale adhère à l'ob-
jectif de réduction du déficit et 
d'inversion de la dynamique de 
hausse du taux d'endettement. 
 
Mon point de vue selon lequel le 
problème se situe principalement 
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Voor entiteit 2 gaat het van -0.8 % van het bbp tot -0,6 % van het bbp. 
Gezien de druk van de vergrijzingskosten en het gegeven dat 90 % 
van de historisch opgebouwde schuld bij entiteit 1 te vinden is, is het 
niet onlogisch dat bij ongewijzigd beleid het structurele saldo van enti-
teit 1 sterker onder druk staat dan dat van entiteit 2. 
 
U hebt het over een mentaliteitswijziging, maar ik weet niet of iedereen 
rijp is om een open discussie aan te gaan over de bijdragen van de 
gemeenschappen en gewesten in de verdere sanering van de geza-
menlijke publieke financiën. 
 
De concrete invulling van de bijkomende inspanning van 0,2 % van het 
bbp of circa 1,2 miljard euro voor 2024 voor entiteit 1 zal beslist worden 
in het kader van de opmaak van de begroting 2024. 
 
Het klopt ook dat die bijkomende inspanning in 2024 net genoeg is om 
de structurele verslechtering in constant beleid te compenseren. Dat 
wil echter niet zeggen dat de regering niets doet. Voor 2024 zal de 
totale inspanning ongeveer 0,8 % van het bbp of circa 5 miljard euro 
bedragen. Daarnet zei u dat ik met stelligheid over de toekomst sprak: 
de regering zal 11 miljard euro aan besparingen hebben doorgevoerd 
tegen 2024. Tot nu toe is dat wel zo. We hebben overigens tot nu toe 
al 9,8 miljard besparingen gedaan. De totale inspanning van de fede-
rale regering tijdens deze legislatuur zal ongeveer 11 miljard bedragen. 
 
De federale regering neemt dus haar verantwoordelijkheid. Intussen 
zijn we begonnen met de voorbereidingen voor de opmaak van de be-
groting 2024, met technische bilaterale vergaderingen met de departe-
menten. Het rapport van het Monitoringcomité wordt midden juli ver-
wacht. Dat zal ons toelaten om na te gaan hoe ver we staan met de 
uitvoering van de begroting en hoe we ons situeren ten opzichte van 
het in het stabiliteitsprogramma geschetste scenario. 
 
Het is belangrijk dat de vooropgezette bijkomende inspanning van 
0,2 % van het bbp wordt gerealiseerd, maar even belangrijk is dat de 
regering ondertussen voortwerkt aan de noodzakelijke hervormingen. 
Het werk is dus niet af. Een belangrijke uitdaging voor de houdbaarheid 
van onze publieke financiën op middellange en lange termijn zijn de 
pensioenuitgaven. Zoals u wellicht ook hebt kunnen lezen in het re-
centste landenrapport van de Europese Commissie, is de stijging van 
de pensioenuitgaven in de andere lidstaten van de eurozone een stuk 
kleiner en wordt er vanaf 2035 zelfs een daling ingezet. Het is dus cru-
ciaal dat wij verder werk maken van de pensioenhervorming. 
 
Ik volg ook de analyse van de Nationale Bank dat we de groei op peil 
moeten houden. Hiervoor zijn niet alleen onze competitiviteit en groei-
bevorderende duurzame investeringen van belang, maar eveneens de 
arbeidsmarktparticipatie, die omhoog moet. We moeten, met andere 
woorden, meer mensen aan het werk krijgen en hen ook langer laten 
werken. Ook het activerings- en het onderwijsbeleid van de gemeen-
schappen en gewesten spelen hierin een belangrijke rol. 
 
Ik vind het mijn taak als staatssecretaris van Begroting om ervoor te 
zorgen dat zowel de regering als de buitenwereld op een correcte ma-
nier wordt ingelicht over de begrotingstoestand en dat hierbij de uitda-
gingen ook telkens scherp worden gesteld. 
 
Ik zal dus blijven aandringen op een verantwoord, door noodzakelijke 
hervormingen ondersteund begrotingsbeleid. Dat is mijn bijdrage tot de 

du côté des dépenses est égale-
ment partagé. La trajectoire pour 
les années 2022 à 2026 vise une 
amélioration du solde structurel 
pour l'ensemble des pouvoirs pu-
blics de l'ordre de 1,4 % du PIB. 
L'entité 1 en prendrait 1,2 % à son 
compte. 
 
S'agissant du changement de 
mentalité, j'ignore si tout le monde 
est disposé à engager une discus-
sion ouverte sur les contributions 
des Communautés et des Régions 
à la poursuite de l'assainissement 
de l'ensemble des finances pu-
bliques. 
 
Les éléments concrets de l'effort 
supplémentaire de 0,2 % du PIB, 
soit environ 1,2 milliard d'euros 
pour 2024 pour l'entité 1, feront 
l'objet d'une décision dans le cadre 
de la confection du budget 2024. Il 
est exact que cet effort supplémen-
taire est tout juste suffisant pour 
compenser la détérioration structu-
relle à politique constante, mais 
l'effort total pour 2024 s'élève à en-
viron 0,8 % du PIB, soit environ 
5 milliards d'euros. L'effort total 
que le gouvernement fédéral aura 
consenti au cours de cette législa-
ture s'élèvera à environ 11 mil-
liards. 
 
Le gouvernement fédéral prend 
clairement ses responsabilités. La 
confection du budget est en pleine 
préparation. Et la mise en œuvre 
des réformes nécessaires est tout 
aussi importante que cet effort sup-
plémentaire. Les dépenses de pen-
sion constituent un défi majeur 
pour la soutenabilité de nos fi-
nances publiques à moyen et long 
terme. 
 
Je partage également l'analyse de 
la BNB, selon laquelle nous devons 
soutenir la croissance. Dans ce 
contexte, il est important de relever 
le taux d'emploi. Les politiques 
d'activation et d'enseignement des 
Communautés et des Régions 
jouent également un rôle important 
à cet égard. 
 
Je continuerai d'insister sur une po-
litique budgétaire responsable, 
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mentaliteitswijziging. 
 

soutenue par les réformes néces-
saires. C'est en tout cas ma contri-
bution au changement de menta-
lité.  
 

11.04  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, uw 

optimisme is op bepaalde momenten meelijwekkend. De verbeteringen 
hebben te maken met de economische situatie en niets met het beleid 
van uw regering, wel integendeel. Het is ondanks uw regering dat de 
cijfers verbeteren, dankzij een aantal economische en geopolitieke om-
standigheden. 
 
U zegt dat de regering 11 miljard euro heeft bespaard. Schaamt u zich 
niet om dat te zeggen, mevrouw de staatssecretaris? Per saldo zien 
wij geen inspanningen. Wat wij bij de regering zien, zijn aanhoudende 
tekorten en oplopende schulden. 
 
Economen en specialisten zeggen wat wij hier ook altijd hebben ge-
zegd: de regering kiest voor een traject waarbij de structurele verbete-
ring minimaal of zelfs onbestaande is. In tegenstelling tot u zal ik wel 
over de toekomstige generaties spreken. Wat uw regering doet, is het 
schaamteloos doorsturen van miljardenfacturen van de vergrijzing, van 
de interesten, alsook van de massamigratie naar onze kinderen en 
kleinkinderen. Dat punt zullen we blijven benadrukken. 
 
U twijfelt ook of iedereen rijp is voor een mentaliteitswijziging. Ik denk 
dat het een eufemisme is om te zeggen dat men bezuiden de taalgrens 
helemaal niet rijp is. Men heeft daar een socialistisch PS-uitgavenbe-
leid, dat wordt gefinancierd op de kap van de Vlamingen, die uiteinde-
lijk de factuur moeten betalen. Die mentaliteit zal aldaar jammer ge-
noeg niet veranderen. Om dat probleem op te lossen, moeten we het 
in de eerste plaats benoemen. Het probleem is onder meer dat de PS 
de plak zwaait in Wallonië. Daarvoor betaalt de Vlaamse belastingbe-
taler een enorme prijs. 
 

11.04  Wouter Vermeersch (VB): 

Si la situation budgétaire s'amé-
liore, ce n'est pas grâce à la straté-
gie du gouvernement mais sous 
l'effet de plusieurs circonstances 
économiques et géopolitiques. Le 
gouvernement enchaîne des défi-
cits persistants et des dettes qui ne 
cessent de croître, refilant sans 
vergogne des factures à hauteur 
de plusieurs milliards aux pro-
chaines générations. 
 
Je pense qu'au sud de la frontière 
linguistique, où règne une politique 
de dépenses propre au PS, on 
n'est absolument pas prêt pour un 
changement de mentalité. Et ce 
sont les contribuables flamands qui 
en font les frais.  
 

11.05  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, ik hoef 

u er niet op te wijzen dat ik, ten eerste, enigszins overdreven gevoelig 
ben voor woorden. Ik ben dus blij dat u, als u het over de toekomst 
hebt, niet langer zegt 'de regering zal', maar 'de regering streeft ernaar'. 
Het is inderdaad juister om te zeggen dat u een bepaald resultaat na-
streeft, als dat nog niet verworven is. 
 
Ten tweede, ik vond uw formulering dat de heer Wunsch de dynamiek 
van uw regering, die onder andere bezig is met besparingen, bijtreedt, 
zeer handig. Laat het duidelijk zijn: de heer Wunsch zegt niet dat uw 
regering goed bezig is; hij waarschuwt dat er veel meer moet gebeuren 
en dat de inspanning voor 2024, waarvan u beweert dat ze navenant 
is, gewoon nihil is en dat uw uitspraak dus niet klopt. Uw formulering 
vond ik dus zeer goed, maar die precisering wilde ik toch aanbrengen. 
 
Ten derde, nu we ons toch aan het warmlopen zijn, wil ik u adviseren 
om uzelf niet voorzichtig positief te noemen over een tekort dat nog 
altijd zowat 5 % bedraagt, en over net iets betere cijfers. Ik begrijp uw 
redenering wel, maar gelet op de nodige dynamiek aan besparingen, 
waarvan ik weet dat u er ook bezorgd om bent, denk ik dat het passend 
is om geen al te geruststellende signalen uit te zenden. Integendeel, er 
is geen enkele reden om gerust te zijn, want een tekort van 5 % van 
het bbp is nog altijd een drama en nog altijd een van de slechtste be-
grotingsresultaten in Europa. Laten we in de plenaire vergadering van-
middag niet in die val trappen. 

11.05  Sander Loones (N-VA): 

J'apprécie que la secrétaire d'État 
dise que le gouvernement tend 
vers un certain résultat. Lorsqu'elle 
dit que le gouverneur de la BNB est 
du même avis que le gouverne-
ment, il s'agit d'une formulation as-
sez habile, mais qui ne correspond 
pas à la vérité: selon lui, l'effort 
pour 2024 est en fait inexistant! 
 
Enfin, je conseille à la secrétaire 
d'État de ne pas envoyer de si-
gnaux trop rassurants, car nous 
avons toujours l'un des pires résul-
tats budgétaires de l'Europe et de 
gros efforts d'économie sont en-
core nécessaires.  
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Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

12 Vraag van Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over 

"De lage ranking van België en zijn financiën in de FutureProof-index van BNP Paribas Fortis" 
(55037266C) 

12 Question de Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur 

"La Belgique et ses finances au bas du classement de l'indice FutureProof de BNP Paribas Fortis" 
(55037266C) 
 

12.01  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, heel 

wat nationale overheidsinstellingen maken rankings en rapporten van 
landen. Er zijn echter ook privéorganisaties, in dit geval een bank, die 
ook landen even rangschikken. 
 
Daaruit blijkt dat België op de zeventiende plaats strandt van de Futu-
reProof-index, waarmee BNP Paribas Fortis nagaat in welke mate de 
landen van de Europese Unie klaar zijn voor de toekomst op het gebied 
van productiviteit, arbeidsmarkt en overheid. België belandt daarmee – 
hoe kan het ook anders – opnieuw achteraan het Europese peloton. 
 
Weinig verrassend zit België in de kelder van het klassement voor de 
staat van de openbare financiën. Ik citeer: “België moet dringend een 
tandje bijsteken om relevant te blijven in een veranderende wereldeco-
nomie.” Dat wordt geconcludeerd op basis van de index. 
 
Voor alle duidelijkheid: het zal mij worst wezen of België klaar is voor 
een veranderende wereldeconomie. Voor ons is het vooral belangrijk 
dat Vlaanderen niet achterblijft. Wij zijn ook gebaat bij een sterk Wal-
lonië aan het zuiden van onze grens. 
 
Dat gezegd zijnde, heb ik de hiernavolgende vragen. 
 
Ten eerste, wat is uw reactie in uw hoedanigheid van staatssecretaris 
op de plaats van België in de FutureProof-index? 
 
Ten tweede, deelt u de conclusies van de index? 
 
Ten derde, welke specifieke maatregelen en hervormingen moeten 
worden overwogen of geïmplementeerd om de financiële positie van 
België te verbeteren en de relevantie in een veranderende wereldeco-
nomie te behouden? 
 

12.01  Wouter Vermeersch (VB): 

La Belgique est rejetée à la 17ième 
place dans l'indice de BNP Paribas 
Fortis qui évalue le degré de prépa-
ration à l'avenir des pays de l'Union 
européenne dans les domaines de 
la productivité, du marché du tra-
vail et des pouvoirs publics. En ce 
qui concerne les finances pu-
bliques, la Belgique se situe dans 
le bas du classement.  
 
Comment la secrétaire d'État réa-
git-elle à ce palmarès? Des me-
sures spécifiques seront-elles 
prises pour améliorer la position fi-
nancière de la Belgique et assurer 
un rôle pertinent pour notre pays 
dans une économie mondiale en 
mutation?  
 

12.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Vermeersch, de Fu-

tureProof-index van BNP Paribas Fortis geeft de prestaties van een 
land weer op basis van drie indicatoren, zijnde productiviteit, arbeids-
markt en overheidsfinanciën. 
 
Inzake productiviteit behaalt ons land een goede score. Het verbaast 
niemand dat wij slechter scoren op het vlak van de overheidsfinanciën, 
waarbij onze overheidsschuld en het deficit als aandachtspunten wor-
den aangestipt. 
 
Globaal landt België op een zeventiende plaats, net als in 2021 en 
2022. Het doet daarmee iets beter dan in 2020. 
 
De boodschap is niet nieuw. Zoals u weet, heb ik samen met de rege-
ring, in het kader van het stabiliteitsprogramma, een plan ingediend bij 

12.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: En matière de productivité, 
notre pays obtient un bon score. 
Notre dette publique et le déficit 
sont cités comme des points d'at-
tention.  
 
En effet, la Belgique se classe en 
17e position, comme en 2021 et 
2022, et nous obtenons ainsi un ré-
sultat légèrement meilleur qu'en 
2020. 
 
Dans le cadre du programme de 
stabilité, le gouvernement a remis 
un plan à l'Europe permettant de 
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Europa om in 2026 ons begrotingstekort tot onder de 3 % terug te drin-
gen. U kent al die cijfers van buiten. 
 
Eens ons tekort is teruggedrongen, zullen wij ook gradueel werk kun-
nen maken van het verlagen van onze schuldgraad. Het spreekt voor 
zich dat wij, om onze welvaart op termijn veilig te stellen, ook werk 
moeten maken van structurele hervormingen die gericht zijn op een 
verhoging van de activiteitsgraad en de productiviteit. 
 
Voor de volledigheid wil ik wel aanstippen dat de FutureProof-index 
ook beïnvloed wordt door indicatoren gelinkt aan onderwijs en mobili-
teit. Om een kentering in deze domeinen te realiseren, zullen ook de 
deelgebieden hun verantwoordelijkheid moeten opnemen. Er is nood 
aan samenwerking en coördinatie. 
 

ramener notre déficit budgétaire 
sous la barre des 3 % en 2026. 
Nous pourrons alors nous atteler à 
apurer graduellement notre dette 
publique. Pour assurer notre pros-
périté à terme, nous devons enga-
ger des réformes structurelles 
axées sur un relèvement du taux 
d'activité et sur une augmentation 
de la productivité. 
 
L'indice publié par BNP Paribas 
Fortis est également influencé par 
des indicateurs liés à l'enseigne-
ment et à la mobilité. Pour parvenir 
à un revirement dans ces do-
maines, les entités fédérées de-
vront également prendre leurs res-
ponsabilités. La coopération et la 
coordination sont nécessaires à cet 
égard.  
 

12.03  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, ik 

hoop samen met u op die 3 %, maar u weet net als ik dat heel wat 
rapporten erop wijzen dat bij ongewijzigd beleid ons tekort de komende 
jaren zal stabiliseren op 5 à 6 %, het dubbele van uw doelstelling. Hoop 
doet leven. Er staat een enorme uitdaging te wachten voor de volgende 
regering, die effectief op zoek zal moeten gaan naar vele miljarden. 
 

12.03  Wouter Vermeersch (VB): 

À politique inchangée, notre déficit 
se stabilisera autour des 5 à 6 % 
dans les prochaines années. Le 
prochain gouvernement devra clai-
rement se mettre en quête de nom-
breux milliards d'euros.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

13 Samengevoegde vragen van 

- Sander Loones aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De budgetver-
hoging voor de Europese Commissie" (55037601C) 
- Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over "De extra 
bijdrage die door de Europese Commissie aan de lidstaten wordt gevraagd" (55037621C) 

13 Questions jointes de 

- Sander Loones à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "L'augmentation de 
budget demandée par la Commission européenne" (55037601C) 
- Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur "Le supplément 
de contribution demandé aux États membres par la Commission européenne" (55037621C) 
 

13.01  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, de EU-

begroting werd daarnet al even aangehaald. Ik heb daarover twee vra-
gen. 
 
De discussies over het meerjarig financieel kader – de Europese be-
groting voor zeven jaar – zijn opgestart. Het zal nog wel even duren 
voor alles is uitgeklaard, maar de eerste simulaties beginnen de ronde 
te doen. Die zouden kunnen betekenen dat België 600 miljoen euro 
extra moet bijdragen aan de Europese Unie. De cijfers fluctueren uiter-
aard. In de onderhandelingen zal dat verder worden uitgepuurd.  
 
Kunnen wij hiervoor een open lijn krijgen, zodat de simulaties ook ter 
beschikking worden gesteld van het Parlement? Ik zal die vraag ook 
stellen aan de minister van Financiën. Op die manier kunnen wij een 
continue dialoog hebben over de stand van zaken, de evolutie en de 
opvolging.  

13.01  Sander Loones (N-VA): 

Les discussions portant sur le 
cadre financier pluriannuel du bud-
get européen ont été lancées. La 
Belgique devrait consentir un effort 
supplémentaire de 600 millions 
d'euros.  
 
Les simulations peuvent-elles éga-
lement être mises à la disposition 
du Parlement? Pouvez-vous égale-
ment nous fournir au plus vite les 
chiffres concernant le budget 
belge?  
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Het zit niet in mijn vraag, maar ik wil van de gelegenheid profiteren om 
deze vraag toch te stellen. Daarnet ging het over de beoordeling van 
de begroting. Ook daarover worden inschattingen en simulaties ge-
maakt. Kunt u ook de beschikbare cijfers daarover zo snel mogelijk aan 
het Parlement bezorgen? 
 

13.02  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, ik ver-

meldde het al in twee eerdere vragen, de Europese Commissie heeft 
geld nodig en kan niet langer rondkomen met haar huidige budget. Ze 
vraagt de lidstaten om 66 miljard euro extra voor de begroting tot en 
met 2027. Dat geld komt dus boven op de bijdrage die de EU-landen 
nu al betalen.  
 
Sinds de goedkeuring in 2020 van de meerjarenbegroting voor 2021-
2027 zijn er volgens de Europese Commissie “onverwachte uitdagin-
gen zonder voorgaande opgedoken, die een tussentijdse aanpassing 
vereisen.” De Europese Commissie wil dus dat de 27 lidstaten meer 
bijdragen, onder andere om Oekraïne de komende jaren financieel te 
blijven steunen. Daarnet spraken we al over een zoveelste Europees 
fonds, deze keer van 50 miljard euro, dat met dat doel wordt opgericht.  
 
De Europese Commissie wil ook maar liefst vijftien miljard euro extra 
vrijmaken voor het migratie- en vluchtelingenbeleid. Het geld is be-
doeld voor het nieuwe asiel- en migratiepact, waarover de politieke on-
derhandelingen nog lopen, maar ook voor het betalen van landen bui-
ten Europa om de migratiestromen in te dammen.  
 
Ten eerste zou dit voor België neerkomen op een extra inspanning van 
bijna 600 miljoen euro per jaar, ongeveer 2,5 miljard euro voor een pe-
riode van vier jaar, zoals uw kabinet meldde aan De Tijd. Kunt u deze 
bedragen hier in het Parlement bevestigen?  
 
Hoe wordt de extra financiële last voor België gerechtvaardigd, met 
name in het licht van de economische en budgettaire uitdagingen waar-
mee dit land nu al wordt geconfronteerd? 
 
Volgens de commentaren en opmerkingen bij de ontwerpen van de 
begrotingscontrole bedragen de afdrachten aan de Europese Unie on-
dertussen maar liefst 8,1 miljard euro per jaar. Wij betalen dat bedrag 
dus nu al aan Europa. België, zeker Vlaanderen, is een van de grootste 
nettobijdragers aan de Europese Unie.  
 
Valt een verdere verhoging – u noemde het bedrag van 2,5 miljard euro 
– van onze bijdrage aan de Europese Unie nog te verantwoorden? 
Moet dit land, net als een aantal andere Europese lidstaten, niet ein-
delijk eens kortingen bedingen op zijn miljardenbijdrage aan Europa? 
 
Moeten er geen alternatieve maatregelen worden overwogen om de 
financiële behoeften van de Europese Unie aan te pakken, zoals bij-
voorbeeld het herzien van de prioriteiten binnen de Europese begroting 
of het identificeren van besparingsmogelijkheden? Moet de Europese 
Unie dan zelf geen begrotingsdiscipline aan de dag leggen, zoals de 
lidstaten dat doen? 
 
Welke garanties heeft de Belgische en vooral Vlaamse belastingbeta-
ler dat de extra middelen die worden bijgedragen door de Europese 
lidstaten op een efficiënte en transparante manier worden besteed en 
dat er verantwoording wordt afgelegd voor deze uitgaven? 
 

13.02  Wouter Vermeersch (VB): 

La Commission européenne de-
mande aux États membres 66 mil-
liards d'euros supplémentaires 
pour le budget jusqu'en 2027, dont 
50 milliards d'euros pour continuer 
à soutenir financièrement l'Ukraine 
dans les années à venir et 15 mil-
liards d'euros pour le nouveau 
pacte sur l'asile et la migration. 
Pour la Belgique, cela représente-
rait un effort supplémentaire de 
près de 600 millions d'euros par 
an. Ce montant est-il exact? Com-
ment se justifient les charges finan-
cières supplémentaires pour la Bel-
gique, compte tenu des défis éco-
nomiques et budgétaires exis-
tants? 
 
Nous payons déjà 8,1 milliards 
d'euros par an à l'Europe. La Bel-
gique, et plus particulièrement la 
Flandre, est l'un des principaux 
contributeurs nets de l'Union euro-
péenne. Notre pays ne devrait-il 
pas, comme un certain nombre 
d'autres États membres, négocier 
enfin des réductions sur sa contri-
bution de milliards de dollars à l'Eu-
rope?  
 
L'Union européenne ne devrait-elle 
pas dès lors s’imposer à elle-même 
une discipline budgétaire? Quelles 
garanties avons-nous que les 
fonds supplémentaires seront dé-
pensés de manière efficace, trans-
parente et responsable?  
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13.03 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Waarde collega’s, over het 

voorstel van de Europese Commissie voor een herziening van haar 
meerjarig financieel kader 2021-2027 worden de onderhandelingen 
gevoerd in de Raad Algemene Zaken en in de Europese Raad. In de 
Raad Algemene Zaken wordt België vertegenwoordigd door de minis-
ter van Buitenlandse Zaken, die ook instaat voor de federale en intra-
Belgische coördinatie. 
 
Een eerste bespreking van het voorstel heeft plaatsgevonden in de 
vergadering van 27 juni van de DGE. Op dit moment is er nog geen 
formele Belgische positie. Het bedrag van circa 600 miljoen is de voor-
lopige geschatte impact per jaar, die berekend werd als 3,5 % van de 
totale bijdrage van circa 66 miljard euro die de Europese Commissie 
aan de lidstaten extra vraagt via hun bni-bijdragen, evenredig verdeeld 
over de periode 2024-2027. 
 
Het gaat hier om de impact op het vlak van de vastleggingskredieten. 
Het betreft een eerste inschatting die verder verfijnd zal worden op ba-
sis van de besprekingen in technische werkgroepen op Europees ni-
veau. 
 
Hoe de impact van de herziening van het meerjarig financieel kader zal 
worden opgevangen binnen de begroting zal verder besproken worden 
binnen de regering. Zoals u correct citeerde, komt deze vraag boven 
op de sanering van 1,2 miljard die de regering in het najaar moet rea-
liseren in het kader van het stabiliteitsprogramma. 
 
Ik lees in de vraag van de heer Vermeersch dat Vlaanderen een van 
de grootste nettobijdragers is aan de Europese Unie. Daar het echter 
de federale overheid is die de bijkomende bni-bijdrage voor België 
moet ophoesten, is Vlaanderen duidelijk netto-ontvanger. 
 
Ik stel vast dat de Europese Commissie de budgetverhoging niet kop-
pelde aan enig hervormings- of besparingstraject, wat in schril contrast 
staat met de aanpak van de lidstaten zelf. Precies daarom vind ik het 
niet vanzelfsprekend om zonder meer in te gaan op de vraag van de 
Europese Commissie.  
 
Wat betreft de transparante en efficiënte besteding van de middelen, 
is de Raad samen met het Europees Parlement de begrotingsautoriteit 
en is die dus medeverantwoordelijk om daar correct toezicht op te hou-
den. Daarnaast geeft de Raad ook aanbevelingen aan het Europees 
Parlement in het kader van de jaarlijkse kwijtingsprocedure krachtens 
artikel 319 van het verdrag over de werking van de Europese Unie, 
waarbij kwijting wordt verleend aan de Commissie op basis van de re-
keningen, de financiële balans en het evaluatieverslag van de Com-
missie, het jaarverslag van de Europese Rekenkamer en de antwoor-
den van de instellingen op de opmerkingen van de Europese Reken-
kamer.  
 

13.03  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Le 27 juin dernier, la propo-
sition a été discutée une première 
fois lors de la réunion de la Direc-
tion générale Coordination et Af-
faires européennes (DGE). La Bel-
gique n'a pas encore formellement 
pris position. L'impact en termes de 
crédits d'engagement est provisoi-
rement estimé à environ 600 mil-
lions d'euros par an. Cette estima-
tion sera affinée sur la base des 
discussions au sein des groupes 
de travail techniques au niveau eu-
ropéen. 
 
La manière dont l'impact sera com-
pensé dans le budget devra encore 
être discutée au sein du gouverne-
ment. Cette demande de l'Europe 
vient en effet s'ajouter à l'assainis-
sement demandé de 1,2 milliard 
d'euros dans le cadre du pro-
gramme de stabilité. 
 
Monsieur Vermeersch, étant donné 
que l'autorité fédérale doit payer la 
contribution RNB supplémentaire 
pour la Belgique, la Flandre est 
clairement un bénéficiaire net. 
 
La Commission européenne 
n'ayant pas conditionné l'augmen-
tation du budget à un quelconque 
trajet de réforme ou d'économie, il 
ne me semble pas évident de ré-
pondre à cette question sans plus. 
 
Le Conseil et le Parlement euro-
péen doivent veiller ensemble à 
l'utilisation transparente et efficace 
des moyens. En outre, le Conseil 
formule également des recomman-
dations au Parlement européen 
dans le cadre de la procédure an-
nuelle de décharge de la Commis-
sion.  
 

13.04  Sander Loones (N-VA): Mevrouw de staatssecretaris, u zegt 

dat Vlaanderen netto-ontvanger is en dat België betaalt. Er is geen fic-
tieve zak Belgisch geld. Dat wordt betaald door de mensen en in dit 
land zijn dat vooral de Vlamingen, die bovenmatig veel belastingen be-
talen ten opzichte van de andere regio’s in dit land. Er is geen Belgisch 
geld, er is alleen geld van de belastingbetaler. 
 
Het is goed dat u aangeeft dat er een nieuwe focus moet komen binnen 
het Europees budget en dat u niet zomaar akkoord gaat met de vraag 
van de Europese Commissie om meer te doen. Ik weet niet wat de 

13.04  Sander Loones (N-VA): La 

secrétaire d'État affirme que la 
Flandre est un bénéficiaire net et 
que la Belgique paie, mais, en dé-
finitive, l'argent fédéral provient en 
grande partie des Flamands, qui 
paient davantage d'impôts que les 
habitants des autres Régions. 
 
Je me réjouis que la secrétaire 
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taakverdeling binnen de federale regering precies is. In het verleden 
hebben we deze discussie ook al gevoerd met uw voorganger, maar 
dat heeft de regering niet tegengehouden om toch mee te gaan met 
budgetverhogingen die Europees zijn beslist. 
 
Ik kijk ernaar uit om dat debat voort te zetten, ook met de andere mi-
nisters, met de minister van Financiën, maar vooral met de premier die, 
wanneer de deuren op Europees niveau toegaan, toch het laatste 
woord heeft. In het verleden is al gebleken dat dat laatste woord een 
kostelijk woord kan zijn, in het bijzonder voor de begroting. 
 

d'État remette en question l'aug-
mentation du budget européen. 
Toutefois, par le passé, nous 
avons eu une discussion similaire 
avec sa prédécesseure, ce qui n'a 
pas empêché le gouvernement de 
voter en faveur de l'augmentation 
de ce même budget. C'est pour-
quoi je serai attentif à la suite de 
cette discussion avec le ministre 
des Finances et, surtout, avec le 
premier ministre, qui aura le der-
nier mot à cet égard. Espérons 
pour notre budget qu'il ne s'agisse 
pas de paroles en l'air!  
 

13.05  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de voorzitster, mevrouw 

de staatssecretaris, u bevestigt het bedrag van 600 miljoen euro. Dat 
is momenteel de raming. Het is trouwens van dezelfde grootteorde als 
het bedrag op de Russische activa, dat is ook 600 miljoen euro, waarop 
Europa nu ook de ogen heeft laten vallen. Het gaat dus over bijkomend 
600 miljoen euro per jaar, bovenop de 8,1 miljard die wij reeds jaarlijks 
betalen. Die 8,1 miljard stijgt ook jaar na jaar. 8,1 plus 0,6 gaat stilaan 
richting 9 miljard. Met de groeivoet die wij kennen, gaat de bijdrage aan 
de Europese Unie stilaan richting 10 miljard euro per jaar.  
 
U zegt dat Vlaanderen een netto-ontvanger is. Dat is wel heel kort door 
de bocht, zeker voor een staatssecretaris van Begroting. Wij zijn het 
wel eens over het feit dat België een nettobetaler is. Het gaat natuurlijk 
over het geheel van uitgaven en inkomsten, met een verdeelsleutel die 
moet worden toegepast op Vlaanderen en Wallonië.  
 
Wij weten dat Vlaanderen binnen België significant meer betaalt aan 
Europa, alleen al door de belangrijke havens. U weet dat wij een be-
langrijke meerwaarde van de douanerechten, btw en dergelijke naar 
Europa sturen, als deel van onze bijdrage. Met Zeebrugge en Antwer-
pen zijn wij natuurlijk koploper in België, op een miljardenniveau.  
 
Ook wordt Vlaanderen onderbedeeld als het gaat over de middelen die 
terugkomen van Europa. Daarover worden soms wel samenwerkings-
akkoorden bereikt tussen de deelstaten. Daarin stellen wij systema-
tisch vast dat Vlaanderen onderbedeeld wordt. Ik heb namens Euro-
pees parlementslid Gerolf Annemans trouwens ooit een studie ge-
maakt over die verdeling, over het nettobetalerschap.  
 
Wie de hele berekening van inkomsten en uitgaven maakt en die op 
objectieve maatstaven verdeelt over Vlaanderen en Wallonië, komt tot 
de conclusie dat de Vlamingen tegenwoordig de grootste nettobetalers 
van de Europese Unie zijn. Met plezier zal ik u een kopie van die studie 
bezorgen, zodat u de cijfers zelf eens kunt nakijken. Wie de commu-
nautaire berekening maakt, stelt al snel vast dat Vlaanderen een net-
tobetaler is. 
 
In de vragen die ik u gesteld heb, zit natuurlijk al een deel van het ant-
woord. Ja, wij vinden dat België, maar zeker Vlaanderen, net als enkele 
andere Europese lidstaten, eindelijk eens een korting zou moeten be-
dingen op die bijdrage. Als wij een korting krijgen zoals andere landen, 
al is het maar een kleine korting op die 10 miljard, dan betekent dat 
een belangrijk verschil in onze nationale begroting. 
 

13.05  Wouter Vermeersch (VB): 

La secrétaire d'État confirme le 
montant de 600 millions d'euros 
supplémentaires par an, qui s'ajou-
tera à notre contribution annuelle 
qui s'élève déjà à 8,1 milliards 
d'euros. 
 
La Belgique est un contributeur net 
au budget de l'UE, mais la Flandre 
n'est certainement pas un bénéfi-
ciaire net! Une part importante des 
droits de douane et des recettes de 
TVA est transférée à l'Union euro-
péenne. La seule présence des 
ports flamands fait que la contribu-
tion de la Flandre à l'Europe est 
beaucoup plus élevée. En outre, la 
Flandre est également défavorisée 
dans la répartition des moyens eu-
ropéens. 
 
Si l'on tient compte de toutes les re-
cettes et de toutes les dépenses, et 
qu'on les répartit sur la base de cri-
tères objectifs entre la Flandre et la 
Wallonie, on arrive à la conclusion 
que les Flamands sont les plus 
grands contributeurs nets de l'UE. 
 
Mon parti estime que la Belgique 
devrait enfin négocier une ristourne 
sur les contributions européennes, 
tout comme le font déjà d'autres 
États membres. Nous estimons 
également que des mesures alter-
natives doivent être envisagées, 
plutôt que d'augmenter le budget 
européen. L'UE pourrait reconsidé-
rer ses priorités et devrait en tout 
cas faire preuve de la même disci-
pline budgétaire que celle qu'elle 
impose aux États membres. Les 
traités européens stipulent que le 
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Bovendien vinden wij dat alternatieve maatregelen moeten worden 
overwogen om de financiële behoeften van de Europese Unie aan te 
pakken, zoals het herzien van de prioriteiten binnen de begroting en 
de identificatie van besparingsmogelijkheden, want er zit nog veel vet 
op de Europese soep. 
 
Wij vinden overigens dat Europa de begrotingsdiscipline die zij aan de 
lidstaten oplegt, zelf ook moet respecteren. Herinner u dat de Europese 
verdragen bepalen dat Europa eigenlijk geen tekorten mag hebben, 
maar moet zorgen dat zijn begroting sluitend is. Dat is momenteel niet 
het geval. Echter, Europa hoeft niet bij elk tekort de hand open te hou-
den ten aanzien van de lidstaten. 
 
Tot slot, wij vinden dat de bijdragen op een meer efficiënte en transpa-
rante manier moeten worden besteed. Over de uitgaven moet veel 
meer verantwoording afgelegd worden tegenover de bevolking. 
 

budget de l'UE doit toujours être en 
équilibre, or ce n'est pas le cas 
pour l'instant. L'Europe devrait 
également justifier bien davantage 
ses dépenses vis-à-vis de la popu-
lation.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

14 Vraag van Wouter Vermeersch aan Alexia Bertrand (Begroting en Consumentenbescherming) over 

"De door energiebedrijven aangevochten overwinstbelasting" (55037715C) 

14 Question de Wouter Vermeersch à Alexia Bertrand (Budget et Protection des consommateurs) sur 

"Les surprofits contestés par les entreprises énergétiques" (55037715C) 
 

14.01  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, over-

eenkomstig een Europese verordening werd een heffing ingevoerd op 
de extra winsten die worden gerealiseerd door de zogenaamde infra-
marginale generatoren van de elektriciteitssector. Dat is een duur 
woord voor wind-, zonne- en kernenergie alsook energie uit biomassa. 
De maatregel is gebaseerd op het feit dat de elektriciteitsprijzen sterk 
zijn verhoogd en de productiebedrijven overwinsten realiseren, terwijl 
de productiekosten onveranderd zijn gebleven. Die heffing stemt over-
een met een totaal aan extra ontvangsten van 834 miljoen euro vol-
gens de initiële begroting en 692 miljoen euro volgens de aangepaste 
begroting. 
 
Heel wat energiebedrijven stappen echter naar het Grondwettelijk Hof 
om de vernietiging van de overwinstbelasting te vragen. Dat zou bete-
kenen dat u naast bijna 700 miljoen euro in uw begroting grijpt, een 
significant bedrag. Dat schrijft De Tijd. De nummers een en twee op de 
Belgische markt, ENGIE Electrabel en Luminus, gaan in beroep, net 
als een aantal kleinere spelers, zoals groenestroomproducent Eoly van 
Colruyt en 2Valorise. Ook een groepering van de sectorfederaties 
FEBEG, ODE en Wind4Wallonia, een joint venture van ENGIE met vijf 
Waalse intercommunales, spant een zaak aan. 
 
Hoe beoordeelt u de mogelijke impact hiervan op de begroting? 
 

14.01  Wouter Vermeersch (VB): 

Conformément à un règlement eu-
ropéen, un prélèvement a été intro-
duit sur les bénéfices supplémen-
taires des producteurs inframargi-
naux du secteur de l'électricité. Il 
en résulte 834 millions d'euros de 
recettes supplémentaires selon le 
budget initial et 692 millions d'eu-
ros selon le budget ajusté. 
 
Cependant, de nombreuses entre-
prises du secteur de l'électricité ont 
saisi la Cour constitutionnelle pour 
demander l'annulation de la taxe 
sur les surprofits. Comment la se-
crétaire d'État évalue-t-elle l'impact 
potentiel de cette mesure sur le 
budget?  
 

14.02 Staatssecretaris Alexia Bertrand: Mijnheer Vermeersch, ik heb 

samen met u via de krant vernomen dat verscheidene bedrijven de wet 
van 16 december 2022 tot wijziging van de wet van 29 april 1999 be-
treffende de organisatie van de elektriciteitsmarkten tot invoering van 
een plafond op marktinkomsten van elektriciteitsproducenten aanvech-
ten. 
 
Een eventuele budgettaire impact zal afhangen van de beslissing van 
het Grondwettelijk Hof. Die beslissing hangt natuurlijk ook af van de 
precieze verzoekschriften van de verschillende partijen, waarin ik geen 

14.02  Alexia Bertrand, secrétaire 

d'État: Une éventuelle incidence 
budgétaire dépendra de la décision 
de la Cour constitutionnelle. Cette 
décision dépend elle-même des re-
quêtes précises des parties res-
pectives, sur lesquelles je n'ai au-
cun droit de regard. Tant que la 
Cour ne s'est pas prononcée, le 
prélèvement peut évidemment être 
perçu à part entière. 
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inzage heb. Zolang het Hof geen uitspraak doet, kan de heffing uiter-
aard onverminderd worden geïnd. 
 
Eventuele bijkomende vragen kunnen worden gesteld in de commissie 
voor Energie die ter zake bevoegd is. 
 

 
D'éventuelles questions supplé-
mentaires doivent être traitées en 
commission de l'Énergie, qui est 
compétente en la matière.  
 

14.03  Wouter Vermeersch (VB): Mevrouw de staatssecretaris, u bent 

hoedster van de begroting. U weet dat er een belangrijk principe be-
staat, met name het voorzorgsprincipe. In dit geval is er een belangrijke 
bedreiging en risico. Wij vinden dat dat risico meegenomen moet wor-
den in de begrotingsopmaak, -controle en -aanpassingen. 
 
Wij stellen vast dat u helemaal geen voorzorgsprincipe hanteert. U re-
kent zich rijk met de 700 miljoen euro waarvan sprake, terwijl ze mo-
menteel onder hoogspanning staat. Het zijn niet de minste bedrijven, 
ook niet de kleinste spelers. Er worden ook verschillende vorderingen 
ingediend en deze zijn aanzienlijk. 
 
Wij houden hier dus toch een slag om de arm en zullen u hierover te 
gepasten tijde opnieuw ondervragen. 
 

14.03  Wouter Vermeersch (VB): 

La secrétaire d’État n’applique au-
cunement le principe de précau-
tion. Elle compte d’ores et déjà sur 
cet argent, alors qu’il est loin d’être 
certain que ces 700 millions d’eu-
ros nous seront versés.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 12.10 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 12 h 10. 
 
  

 


